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اردوغان  و  پوتین  حضور  چرا 
است؟ مهم  تهران  در 

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور روسیه و هیأت همراه؛

دلار باید از مسیر 
معاملات جهانی 

خارج شود
رهبر معظم انقلاب خطاب به اردوغان:

 حمله نظامی 
 در شمال سوریه 

به ضرر منطقه است
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سه شنبه؛ روز پرترافیک دیپلماسی 

 چرا حضور پوتین و اردوغان در تهران
 مهم است؟

جلال خوش چهره
اردوغان و پوتین به تهران آمده اند تا در نشســت آستانه شرکت کنند، تحلیل گران اما باور 

دارند که حضور آنها بیش از این ها اهمیت دارد.
اندک زمانی پس از سفر منطقه ای »جوبایدن« و حضور خبرساز او در اجلاس ۶+3 ریاض، 

اکنون تهران میزبان رئیسان جمهور دو کشور روسیه و ترکیه است.
حضــور »ولادیمیر پوتین« و »رجب طیب اردوغــان« در تهران از دو بابت می تواند دارای 
اهمیت باشد؛ نخست جنبه نمادین آن پس از اجلاس ریاض و دوم؛ ماهیت حضور دو مقام 
کلیــدی و تأثیرگذار در تحولاتی که اکنون نه تنهــا منطقه خاورمیانه، بلکه اروپا و جامعه 

جهانی را تأثیر پذیر از خود کرده است.
حضــور- به ویژه- پوتین در تهــران در کمتر از یک هفته پس از ســفر منطقه ای رئیس 
جمهوری ایالات متحده به اسرائیل و عربستان، می تواند این پیام را برای جامعه بین المللی 
داشــته باشــد که پیامد قطب بندی های سیاســی پس از جنگ اوکراین، اکنون درمنطقه 
خاورمیانه مفهوم روشــن تری یافته اســت. حضور رهبران دوبلوک قدرت های جهانی در 
کشورهایی که به مثابه قطب های قدرت  اما رقیب منطقه ای به حساب می آیند، گرایش های 
هریک از آنها را به نمایش می گذارد. اما این به معنای همه آن چیزی است که به راستی 
درحال شــکل گیری است؟ پاســخ به این پرسش هنوز زود اســت؛ به ویژه آن که حضور 
اردوغان در این میهمانی به عنوان سیاستمداری عملگرا که بنا به دلایل مختلف همچنان 
خود را در خط میانه منازعه شــرق و غرب قرار داده، نمی تواند مفهومی از نمایش گرایش 
رسمی به هریک ازصف بندی های تازه درنبرد غول های جهانی قدرت باشد. مهم تر این که 
دستور کار اعلام شــده، برگزاری هفتمین نشست سه جانبه رئیسان جمهوری های ایران، 
ترکیه و روسیه درباره سوریه است؛ نشستی که سابقه آن همچنان نتوانسته به ایجاد موضع 

مشترکی میان این سه برای بازگشت سوریه به ثبات و آشتی ملی بیانجامد.
در این حال فرصت حضور رئیســان جمهوری های ترکیه و روسیه، دو دستور کار حاشیه ای 
را نیــز با خود دارد؛ یکی گفت وگوهای تهران با مســکو و آنــکارا در حوزه همکاری های 
اقتصادی - محیط زیستی. همچنین گفت وگوهای مستقل اردوغان - پوتین که در بردارنده 
مسائل مربوط به جنگ اوکراین، خروج نیروهای روسیه از سوریه، تهدیدهای ترکیه برای 
اقدام نظامی در حلب ) که هرلحظه وقوع آن ممکن به نظر می رسد( و چشم انداز اوضاعی 
کــه می تواند دامن منطقه را نیز به جنگ ســرد تازه غول های قــدرت فرا گیرد. از این رو 
گفت وگوهای بیرون از دســتور کار برگزاری هفتمین نشست آستانه، اهمیت خود را بیشتر 

به رخ می کشد.
ایده آل پوتین، گسترش دامنه جنگ اوکراین و یافتن شریکانی است که از یک سو بار این 

جنگ را از دوش روسیه سبک  کند. از سوی دیگر بر دغدغه قدرت های رقیب بیفزاید.
اردوغان نیز دغدغه خود را دارد. او که اکنون کشــورش را به واســطه سیاســت های سه 
وجهی اما زیگزاگی پان ترکیستی، پان عثمانیستی و اروپاگرایی با تورم 8۲ درصدی دست 
به گریبان کرده، نیازمند مدیریت روابط با ایران و روســیه است. او در این کار دو هدف را 
بــه عنوان راه گریز از وضع جاری دنبال می کند؛ عبــور از بحران اقتصادی یا کنترل آن. 
دیگری بسترسازی برای اهداف ژئو پولیتیک منطقه ای که نگاه خود را به تصرف حلب در 
سوریه و موصل در عراق متمرکز کرده است. در این صورت او خواهد توانست به انتخابات 
ریاست جمهوری ۲0۲3 در ترکیه امیدوار شود. کانون گفت وگوهای او با »ابراهیم رئیسی« 

و »ولادیمیرپوتین« می تواند در گستره موارد یاد شده در بالا باشد.
در ایــن صورت تهران با هشــیاری نباید اجــازه دهد که هریــک از میهمانانش به دیده 
تنهــا »کارت برنده« به او بنگرند. اگر هریــک از طرف ها، با نگاه به منافع خود، همچنان 
روابطی عملگرایانه را با تهران دنبــال می کنند، تهران نیز می تواند از فرصت های موجود 
بهره لازم را برده و در این راســتا عمل کند. سیاســت »موازنه مثبت« همانی اســت که 
اردوغــان در ماه های اخیر در روابط خارجی خود دنبال کرده اســت. او ضمن تعارض های 
رفتاری در جنگ اوکراین، مخالفت با سیاســت های راهبردی ایران و روســیه در سوریه، 
قفقاز، اختلاف هایش با امریکا، اســرائیل و دولت مرکزی عــراق در باره حلب و موصل، 
رجزخوانی هایــش در برابر ناتو، بلند پروازی هایش در شــمال آفریقا و... اما در بزنگاه های 
لازم از خود انعطاف هایی را نشان می دهد که چشم ناظران را خیره می کند. تهران میزبان 
دو میهمانی اســت که اهمیت میزبانی از آنان را نمی تــوان در تنها جنبه های نمادین آن 

تفسیر و تحلیل کرد.

واکنش آمریکا به دیدارهای امروز رییسی با 
پوتین و اردوغان

ســخنگوی  وزارت امــور خارجه آمریــکا در یــک کنفرانس خبری به ســوالاتی درباره 
پیشــرفت های اخیر برنامه هسته ای ایران و دیدار ســه جانبه روسای جمهور ایران، ترکیه 

و روسیه پاسخ داد.
به نقل از وبگاه وزارت امور خارجه آمریکا، ند پرایس، ســخنگوی وزارت امور خارجه این 
کشــور در یک کنفرانس خبری در پاسخ به این ســوال که آمریکا چه انتظاری از نشست 
سه جانبه ایران، روسیه و ترکیه در سوریه دارد، آیا پیشرفتی در زمینه موضوع سوریه وجود 
خواهد داشــت و آیا تعاملاتی دیپلماتیک مانند این توسط ولادیمیر پوتین، رییس جمهور 
روسیه نگران کننده اســت، گفت: صحبت کردن درباره دستور کار]این نشست[ را به خود 
این سه کشــور واگذار می کنم. ما شاهد اظهارات متعددی از سوی این کشورها در زمینه 
موضوعات مورد بحث بوده ایم اما صحبت کردن درباره آن را بر عهده خودشان می گذارم.
پرایس در ادامه در پاسخ به سوالی درباره اظهارات اخیر سید کمال خرازی، رییس شورای 
راهبردی روابط خارجی مبنی بر این که »بر هیچ کس پوشــیده نیست که ما توانایی فنی 
برای ســاخت بمب هسته ای را داریم اما تصمیمی در این خصوص نداریم«، ارزیابی او از 
چنین اظهاراتی، به ویژه پس از ســفر جو بایدن،  رییس جمهور آمریکا به منطقه چیست، 
بیان کرد: فکر می کنم ما با صراحت گفته ایم که از زمان خروج دولت قبلی از برجام]توافق 
هسته ای[، بر کسی پوشیده نیســت که مواد شکافت پذیر ایران افزایش پیدا کرده و زمان 
گریز آن، یعنی زمانی که برای به دســت آوردن مواد شــکافت پذیر کافی جهت تولید یک 
سلاح هســته ای، در صورتی که بخواهد تسلیحات تولید کند، به طور چشم گیری کاهش 

یافته است. از حدود یک سال به چند هفته یا کمتر رسیده است.
او در ادامه گفت: دلیل این که ما هنوز بر روی تصمیم گیری در این باره که آیا می توانیم به 
بازگشتی دوجانبه به پایبندی به برجام بازگردیم یا نه، دقیقا این است که بازگشتی دوجانبه 
به پایبندی موجب اعمال دوباره محدودیت ها بر برنامه هسته ای ایران می شود. زمان  گریز 
را طولانی تر می کند که الان بیش تر از حد کوتاه اســت و بسیار فراتر از چیزی رفته است 
که بقیه مایلند شــاهدش باشــند. این کار همچنین اطمینان می دهد که برنامه هسته ای 
ایران باری دیگر  مشمول سخت ترین مقررات راستی آزمایی و نظارتی مذاکره شده و تحت 

نظارت دوباره آژانس بین المللی انرژی اتمی قرار می گیرد.
سخنگوی  وزارت امور خارجه آمریکا همچنین مطرح کرد: رییس جمهور متعهد شده است 
که ایران هیچ گاه به یک ســلاح هسته ای دست پیدا نکند. ما همچنان بر این باوریم که 
دیپلماســی موثرترین وسیله عمل به این وعده است. همچنان بر این باوریم که بازگشتی 
دوجانبه به پایبندی به برجام سودمندترین مسیری است که هنوز شدنی است و ما تا زمانی 

که منافعمان ایجاب کند، آن را در پیش خواهیم گرفت.
پرایس در پاسخ به این که آیا طبق گفته هایش، اظهارات ایران در این زمینه را باور ندارد و 
فکر می کند که ایران در این باره لاف می زند، گفت: ما می دانیم که آن ها مواد شکافت پذیر 
بیشتری به دســت آورده اند. می دانیم که زمان گریزشان به طور چشم گیری کاهش یافته 
اســت. اما رییس جمهور تعهد کرده اســت که ایران هیچ وقت به یک سلاح اتمی دست 
پیدا نمی کند.او در پاســخ به سوال دیگری مبنی بر این که آیا درباره سفر پوتین به تهران 
این نگرانی وجود دارد که او از این فرصت برای دســت یابی بیشتر کشورش به پهپادهای 
دارای قابلیت حمل ســلاح از ایران استفاده کند، بیان کرد: ما به رصد دقیق ادامه خواهیم 
داد. تمام تحریم های ما اجرایی می شــوند و پابرجا هستند. هر گونه معامله ای از این دست 
مشــمول تحریم هایی خواهد شد که ما یا آماده کرده ایم یا احتمالا دیگر کشورهای جهان 

آماده کرده اند. بنابراین، این موضوعی است که ما همچنان آن را رصد خواهیم کرد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور روسیه و هیأت همراه؛

دلار باید از مسیر معاملات جهانی خارج شود
حضــرت آیــت الله خامنه ای رهبــر معظم 
انقلاب اســلامی عصر روز )سه شــنبه( در 
دیدار ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روســیه 
و هیئت همراه با تأکید بر ضرورت عملیاتی 
شدن تفاهم ها و قراردادهای بین دو کشور، 
هوشــیاری در مقابل سیاستهای فریبکارانه 
غرب را لازم دانســتند و خاطرنشان کردند: 
همکاری ها بلندمدت ایران و روســیه عمیقاً 

به نفع هر دو کشور است.
حضرت آیت الله خامنــه ای در این دیدار با 
تأکید بر اینکه حوادث جهانی نشــان دهنده 
ایــران و روســیه بــه همکاری های  نیاز 
روزافزون و متقابل است، افزودند: تفاهم ها 
و قراردادهــای متعددی بین دو کشــور از 
جمله در بخش نفت و گاز در جریان اســت 

که باید تا انتها پیگیری و عملیاتی شوند.
ایران و  ایشــان همکاری های اقتصــادی 
روســیه را بویژه در پی تحریم های غرب، 
ضروری و به نفع هر دو کشــور دانستند و 
در خصوص حــوادث اوکراین گفتند: جنگ 
یک مقوله خشن و سخت است و جمهوری 
اسلامی از اینکه مردم عادی دچار آن شوند 
به هیچ وجه خرســند نمی شود اما در قضیه 
اوکراین چنانچه شما ابتکار عمل را به دست 
نمی گرفتیــد، طرف مقابل بــا ابتکار خود، 

موجب وقوع جنگ می شد.
رهبر انقلاب بــا تأکید بــر اینکه غربی ها 
با روســیه قوی و مســتقل به کلی مخالف 
هســتند، ناتو را موجودی خطرناک خواندند 
و افزودنــد: اگر راه در مقابل ناتو باز باشــد 

حد و مرزی نمی شناسد و اگر جلوی آن در 
اوکراین گرفته نمی شد، مدتی بعد به بهانه 

کریمه، همین جنگ را به راه می انداختند.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: 
البتــه امروز آمریکا و غرب ضعیف تر از قبل 
شــده و با وجود تلاش و هزینــه زیاد، برُد 
سیاســتهای آنها در منطقه مــا از جمله در 
ســوریه، عراق، لبنان و فلسطین بسیار کم 

شده است.
ایشــان مسئله سوریه را بسیار مهم خواندند 
و با تأکید بر موضع جمهوری اسلامی مبنی 
بــر مخالفت با حمله نظامی به این کشــور 
و لزوم جلوگیری از آن، گفتند: یک مســئله 
مهم دیگر در موضوع سوریه، اشغال مناطق 
حاصلخیز و نفت خیز شــرق فرات بوســیله 
آمریکایی ها اســت که این قضیــه باید با 

بیرون راندن آنها از آن منطقه علاج شود.
حضرت آیت الله خامنه ای با تقبیح دخالتهای 
منطقه،  قضایــای  در  رژیم صهیونیســتی 
علیه  روســیه  رئیس جمهور  اخیــر  مواضع 

صهیونیستها را تحسین برانگیز خواندند.
ایشــان در ادامه تأکید کردنــد: جمهوری 
اســلامی، سیاســت ها و برنامه هایی را که 

منجر به بســته شدن مرز ایران و ارمنستان 
شود، هرگز تحمل نخواهد کرد.

ایران  بلندمدت  انقلاب همکاری های  رهبر 
و روسیه را جداً  و عمیقاً  به نفع هر دو کشور 
خواندنــد و خطاب به آقــای پوتین گفتند: 
جنابعالی و رئیس جمهور ما هر دو اهل اقدام 
و پیگیری هستید، بنابراین همکاریهای دو 

کشور در این دوره باید به اوج خود برسد.
ایشان با تأیید سخنان رئیس جمهور روسیه 
درباره ضرورت راه اندازی خط آهن رشت- 
آستارا، این کار را موجب تکمیل خطِ حمل 
ونقلِ شمال- جنوب و به نفع هر دو کشور 

دانستند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای همچنیــن 
هوشــیاری در مقابل فریبــکاری غرب را 
آمریکایی ها  و گفتنــد:  ضروری خواندنــد 
هم زورگو هســتند و هــم حیله گر، و یکی 
از عوامل فروپاشــی شــوروی سابق فریب 
خوردن در مقابل سیاســتهای آمریکا بود، 
البته روسیه در دوره جنابعالی استقلال خود 

را حفظ کرده است.
ایشان همچنین با تأیید سیاست جایگزینی 
پول های ملی در روابط دو کشور و استفاده 

از ارزهــای دیگر به جای دلار، گفتند: دلار 
را باید به تدریج از مســیر معاملات جهانی 
خارج کرد و این کار بــه صورت تدریجی، 

ممکن است.
در ایــن دیدار کــه رئیســی رئیس جمهور 
کشورمان نیز حضور داشــت، آقای پوتین 
درباره حــوادث اوکراین گفــت: هیچ کس 
طرفدار جنگ نیســت و جــان دادن مردم 
عــادی یک تراژدی بزرگ اســت اما رفتار 
غــرب موجب شــد کــه مــا انتخابی جز 

عکس العمل نداشته باشیم.
رئیس جمهور روســیه با برشــمردن عوامل 
و ریشــه های اختلافات روسیه و اوکراین، 
بویژه اقدامــات تحریک آمیز غرب و آمریکا 
در ســالهای اخیر از جمله کودتا در اوکراین 
و همچنین سیاســت گسترش ناتو با وجود 
تعهدات قبلی آنها مبنی بر پرهیز از هرگونه 
پیشــروی به سمت روســیه، گفت: بعضی 
اروپایی گفتنــد ما مخالف  از کشــورهای 
عضویت اوکراین در ناتــو بودیم اما تحت 
فشــار آمریکا با آن موافقت کردیم که این 
نشان دهنده فقدان حاکمیت و استقلال آنها 

است.

پوتین، ترور سردار سلیمانی را نمونه دیگری 
از شــرارت های آمریکایی ها برشمرد و در 
بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به 
تحریم های غرب علیه روســیه گفت: این 
تحریم ها به ضرر غرب اســت و نتیجه آن 
مشــکلاتی از جمله افزایش قیمت نفت و 

بحران تأمین مواد غذایی است.
رئیس جمهور روسیه با اشاره به سوءاستفاده 
آمریکا از ابزار دلار بــرای تحریم و غارت 
کشــورهای دیگر، این کار را در نهایت به 
زیان آنها و موجــب تضعیف اعتماد جهانی 
به این ارز و حرکت کشــورها به استفاده از 
پول های جایگزین دانست و گفت: روسیه و 
ایران در حال طراحی روش های جدید برای 
استفاده از پول های ملی در روابط دو کشور 

هستند.
رئیس جمهور روســیه با تأیید مواضع رهبر 
انقلاب درباره منطقه قفقاز، مواضع دو کشور 
در قضیه سوریه از جمله در مخالفت با حمله 
نظامی به شمال این کشور را کاملًا منطبق 
با یکدیگر خواند و گفت: منطقه شرق فرات 
باید تحت کنترل نیروهای نظامی ســوریه 

قرار بگیرد.
پوتین همکاری های دو کشــور را در همه 
بخش ها و پروژه ها در حال پیشرفت دانست 
و افزود: ایران و روســیه در سوریه در حال 
مبارزه مشترک با تروریسم هستند و در زمینه 
نظامی نیز تلاش می کنیم همکاری های دو 
کشــور و همچنین همــکاری و مانورهای 

سه جانبه با چین را توسعه دهیم.

دیدگاه

رهبر معظم انقلاب خطاب به اردوغان:
حمله نظامی در شمال سوریه به ضرر منطقه است

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی پیش از ظهر روز )سه شنبه( در دیدار 
رجب طیــب اردوغــان رئیس جمهور ترکیه 
و هیئت همــراه با تأکید بر لــزوم افزایش 
همکاریهای دو کشــور به ویژه همکاریهای 
تجــاری، رژیــم صهیونیســتی را از عوامل 
اصلی ایجاد اختلاف بین کشورهای اسلامی 
برشمردند و با تأکید بر اینکه آمریکا و رژیم 
عمیق  حرکت  جلــوی  نمی توانند  غاصــب 
فلســطینی ها را بگیرند، در خصوص مسئله 
ســوریه خاطرنشــان کردند: حفظ تمامیت 
ارضی ســوریه بســیار مهم است و هر گونه 
حملــه نظامی در شــمال ســوریه قطعاً  به 
ضرر ترکیه، ســوریه و همه منطقه، و به نفع 

تروریستها خواهد بود.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، حجم 
و کیفیت تبــادلات و همکاریهای اقتصادی 
دو کشــور را بســیار کمتــر از ظرفیت های 
موجود خواندند و تأکید کردند: این مســئله 
در مذاکرات بین رؤسای جمهور حل و فصل 

شود.
ایشــان، عزت و عظمت امت اسلامی را در 
گرو عبور از اختلافات سلیقه ای و هوشیاری 
در مقابل سیاســت های تفرقه افکن، دانستند 
و گفتنــد: یکی از عوامل ایجــاد اختلاف و 
دشمنی در منطقه، رژیم غاصب صهیونیستی 

است که آمریکا نیز از آن پشتیبانی می کند.
رهبر انقلاب،  فلســطین را مسئله اول دنیای 
اســلام برشــمردند و تأکید کردند: با وجود 
اقبال بعضی دولتها به رژیم صهیونیســتی، 
ملتها عمیقــاً با این رژیــم غاصب مخالف 

هستند.
ایشــان با تأکید بر اینکه نبایــد به آمریکا و 
رژیم صهیونیستی تکیه کرد، گفتند: امروز نه 
رژیم صهیونیســتی، نه آمریکا و نه دیگران 
نخواهنــد توانســت جلوی حرکــت عمیق 
فلســطینی ها را بگیرند و عاقبت کار به نفع 

مردم فلسطین خواهد بود.

حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه، مســئله 
تمامیت ارضی سوریه را بسیار مهم برشمردند 
و با اشــاره به برخی نقل قولها مبنی بر حمله 
نظامی به شمال ســوریه، تأکید کردند: این 
کار قطعــاً  هم به ضرر ســوریه هم به ضرر 
ترکیــه و هم به ضرر منطقه اســت و اقدام 
سیاسی مورد انتظار از جانب دولت سوریه را 

نیز محقق نخواهد کرد.
ایشان با اشاره به اظهار نفرت رئیس جمهور 

ترکیــه از گروههای تروریســتی، گفتند: با 
تروریســم حتماً باید معارضه کرد اما حمله 
نظامی در ســوریه به نفع تروریستها خواهد 
بود البته تروریستها نیز محدود به یک گروه 

خاص نیستند.
رهبر انقلاب اسلامی در پاسخ به درخواست 
رئیس جمهور ترکیه مبنی بر همکاری ایران 
با گروههای تروریستی، گفتند:  برای مبارزه 
مــا در مبارزه با تروریســم مطمئناً با شــما 

خامنه ای  آیت الله  می کنیم.حضرت  همکاری 
بــا تأکید بر اینکه ما امنیت ترکیه و مرزهای 
آن را امنیت خــود می دانیم، خطاب به آقای 
اردوغان گفتند: شــما نیز امنیت ســوریه را 
امنیت خود بدانید. مســائل سوریه را باید با 
مذاکرات حل کرد و ایران، ترکیه، ســوریه و 

روسیه با گفتگو این مسئله را تمام کنند.
ایشان همچنین با ابراز خرسندی از بازگشت 
قره باغ به آذربایجان، گفتند: البته اگر سیاستی 

مبنی بر مسدود کردن مرز ایران و ارمنستان 
وجود داشته باشــد، جمهوری اسلامی با آن 
مخالفت خواهد کرد چرا که این مرز یک راه 

ارتباطی چند هزار ساله است.
رهبر انقلاب افزایــش همکاریهای ایران و 
ترکیه در همه مسائل منطقه را مفید و لازم 
خواندند و افزودند: ما همواره از دولت شــما 
در مســائل داخلی و در مقابل دخالتها دفاع 
کرده ایم و همچنانکه گفتید دوســتان دوران 
سخت یکدیگر هستیم و برای ملت مسلمان 

ترکیه دعا می کنیم.
در این دیدار که آقای رئیســی رئیس جمهور 
کشورمان نیز حضور داشت، آقای اردوغان با 
تبریک اعیــاد قربان و غدیر خم، اتحاد امت 
اسلامی و افزایش همبستگی ایران و ترکیه 
را لازم دانســت و گفت: ترکیه هیچگاه در 
مقابل اجحاف علیه ایران ســاکت ننشسته و 
برادری ایــران و ترکیه در همه زمینه ها باید 

گسترش پیدا کند.
آقــای اردوغان بــا تأکید بر اینکــه همواره 
مخالف تحریم های یکجانبه علیه ایران بوده 
و خواهیــم بود، گفت: از انتظارات مشــروع 
ایــران در برجــام، حمایت، و شــرکت های 
ترکیــه ای را بــه ســرمایه گذاری در ایران 

تشویق می کنیم.
رئیس جمهور ترکیه با اشــاره بــه درگیری 
ایــران و ترکیــه بــا تروریســتها در طول 
سالهای متمادی، گفت: در سوریه گروههای 
سنگین  تسلیحاتیِ  حمایت  مورد  تروریستی، 
از طرف کشــورهای غربی همچون آلمان، 

انگلیس، فرانسه و به ویژه آمریکا هستند.
آقــای اردوغان با بیان اینکــه موضع ترکیه 
در خصوص تمامیت ارضی سوریه مشخص 
اســت، افزود: از دولت ســوریه انتظار داریم 
روندهای سیاســی را آغاز  کند. در اجلاس 
آستانه مســئله ســوریه به صورت ویژه در 
دســتور کار است و امیدواریم به نتایج خوبی 

دست پیدا کنیم.

جنگ یک مقوله خشن و سخت است و جمهوری اسلامی از اینکه مردم عادی دچار آن شوند به 
هیچ وجه خرسند نمی شود اما در قضیه اوکراین چنانچه شما ابتکار عمل را به دست نمی گرفتید، 

طرف مقابل با ابتکار خود، موجب وقوع جنگ می شد

,,

حفظ تمامیت ارضی سوریه بسیار مهم است و هر گونه حمله نظامی در شمال سوریه قطعاً  به 
ضرر ترکیه، سوریه و همه منطقه، و به نفع تروریستها خواهد بود
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دارو برای مردم گران نمی شود

جان دوباره در بازار خودرو 

معاون امور ســلامت و رفاه اجتماعی سازمان 
برنامه و بودجه با بیان اینکه با اصلاح شــیوه 
پرداخت یارانــه دارو، هزینه های دارویی مردم 
افزایش پیــدا نخواهد کرد، گفت: برای اصلاح 
شــیوه پرداخت یارانه دارو تقویــت بیمه های 
درمانی و تســویه مطالبات آنها در دستور کار 

قرار دارد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
سازمان برنامه و بودجه، مجید فراهانی با اشاره 
به برنامه اصلاح سیاست ارزی دارو، اظهار کرد: 
به اذعان همه کارشناسان نحوه یارانه پرداخت 
یارانــه داور در حال حاضر اثربخشــی لازم را 
ندارد و دولت ســیزدهم این شــیوه را اصلاح 
می کند، به نحوی که یارانه به جای پرداخت به 
واردکننده یا تولیدکننده دارو از طریق پوشــش 
بیمه ای به مردم و مصرف کننده نهایی پرداخت 

می شود.
وی افزود: برای اصلاح شــیوه پرداخت یارانه 
دارو تمهیدات و آمادگی لازم در ســطح دولت 
شــکل گرفته و حتی تفاهم نامــه ای در قالب 
تقســیم کار ملی بــا  زمان بندی مشــخص 
برای دســتگاه های ذی ربط تدوین شده است؛ 
همان طور که رییــس جمهور هم گفته اند این 
طرح به گونه ای اجرا خواهد شد که هزینه های 

دارویی مردم افزایش پیدا نکند.
معاون سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: یکی 
از موضــوع مهمی که مورد توجه در تفاهم نامه  
بود این است که جمعیت کشور پوشش بیمه ای 
کامل شــوند؛ بیش از ۶ میلیون نفر تا به امروز  

بیمه شــدند و منابع آن از منابع  بودجه ســال 
جاری که مبلغ  ۶ هزار میلیارد تومان در جدول 

تبصره 1۴ پیش بینی شده تامین می شود.
فراهانی تاکید کرد: داروهای جدیدی که پیش 
از این پوشــش بیمه ای نداشتند، با اجرای این 

طرح افزایــش قیمت خواهد داشــت، اما این 
افزایش بــه مردم نخواهد رســید و حتی این 
داروها هم از طریق پوشــش بیمه ای در اختیار 

مردم قرار خواهد گرفت.
وی با اشــاره به اهمیت تقویــت بیمه ها برای 

اجرای این طرح؛ گفت: از ابتدای سال تا الان 
8 هــزار میلیارد تومــان از تخصیص اعتبارات 
مصوب ســازمان بیمه سلامت تخصیص داده 
شــده تا بیمه ســلامت بتواند همه بدهی خود 
را به مراکــز درمانی مختلف  طــرف قرارداد 
پرداخت کند، همچنین بیمه نیروهای مســلح 
هم به صورت صــد در صدی  تــا این مقطع 
زمانــی مبلغ تخصیص داده شــده را  دریافت 

کرده است.
معاون امور ســلامت و رفاه اجتماعی سازمان 
برنامه و بودجه تصریح کرد: در اواخر خردادماه 
امســال 8 هزار میلیارد تومان در اختیار وزارت 
بهداشــت قرار داده شد و 8 هزار میلیارد تومان 

نیز هفته گذشته تخصیص داده شد.
فراهانی تاکید کرد: از وزارت بهداشت درخواست 
شد فهرست کلیه طلبکاران شرکت های دارویی 
و ملزومات پزشکی به طور مستقیم اعلام شود 
تا بدهی آنها به طور کامل پرداخت شــود، لذا 
بدهی دانشــگاه های علوم پزشکی و بیمه ها به 
شرکت های دارویی و ملزومات پزشکی کاملًا 

پرداخت می شود.
وی در پایــان تاکید کرد: بــرای حضور قوی 
بیمه ها در این طرح ملــی هفته بعد به صورت  

علی الحساب نیز مبلغی پرداخت خواهد شد.

عضو ناظر مجلس در شــورای عالی بورس، عرضه خودرو 
به شــیوه جدید را موجب کاهش اختلاف قیمت کارخانه 

و بازار و نیز حذف دلالی و تعدیل قیمت ها عنوان کرد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ســازمان 
بــورس و اوراق بهادار، »محســن علیزاده« با اشــاره به 
عرضه خودرو در بورس کالا افزود: شــورای عالی بورس 
از ابتدا تلاش داشــت خودرو و سایر کالاها از این طریق 

عرضه شوند.
به گفته این نماینده مجلس، شــیوه نامه ها توسط بورس 
کالا تدویــن خواهد شــد، در این  بیــن وزارت صمت در 
پی تعدیل قیمت ها اســت اما اگر جلوی عرضه خودرو در 

بورس گرفته شود، چنین مقصودی حاصل نخواهد شد.
علیزاده ادامــه داد: متخصصان بازار ســرمایه بر این باور 
هستند که شــفافیت قیمت، جلوگیری از فساد و رانت و 
حذف دلالان به تعدیل قیمت ها کمک خواهد کرد و اگر 
واســطه از بین برود و با عرضه بیشــتر خــودرو در بازار، 
تقاضــا کاهش یابد، منجر به تعدیل قیمت خودرو در بازار 

می شود.
وی همچنین دربــاره رویه عرضه خــودرو در بورس به 

تعیین کف قیمتی اشاره کرد و گفت: از این  پس، عرضه و 
تقاضا نرخ خودروی بورسی را مشخص می کند.

علیزاده افزود: باید اجازه داد ســاز و کار معامله در بورس 
کالا مشخص شود تا به طور دقیق بتوان در این باره اظهار 

نظر کرد.
این نماینده مجلس، همچنین به ســازوکاری که وزارت 
صمت جلوی آن را گرفت اشاره کرد و گفت: بازنگری در 
مدت یک ماه آینده اتفــاق می افتد و از آن  پس می توان 

شاهد عرضه خودرو در بورس کالا بود.
وی در عیــن  حال اصلی ترین دلیل برای تعدیل قیمت را، 
جلوگیری از رانت و فساد در عرضه خودرو دانست و افزود: 

در این صورت می توان همه واسطه ها را حذف کرد.
علیــزاده خاطرنشــان کرد: خودروســاز بایــد بــا حذف 
قیمت گذاری دستوری و عرضه بیشتر، خطوط تولید خود 

را ارتقا داده و واحدهای تولیدی پویا و فعال تر شوند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا عرضه در بورس موجب 
کاهــش اختلاف قیمت بازار و کارخانه می شــود یا خیر، 
گفت: به طور قطع، عرضه خودرو در بورس کالا به حذف 

دلالی کمک خواهد کرد.

سقف فروش ارز مسافرتی کم شد
رئیس کانون صرافان از کاهش ســقف 
فروش ارز مســافرتی برای کشورهای با 

ویزا خبر داد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از  ایســنا، کامران ســلطانی زاده با 
اعلام کاهش سقف فروش ارز مسافرتی 
برای کشورهای با ویزا اظهار کرد: سقف 
فروش ارز مســافرتی برای کشورهای با 
ویزا )هوایی ـ کد 51( مبلغ 500 یورو یا 

معادل آن به ســایر ارزها تعیین شده و برای کشــورها بدون ویزا نیز 300 یورو یا معادل آن 
به سایر ارزها است.

وی افزود: متقاضیان و مسافرین خارج از کشور می توانند حسب نیاز خود )خرید ارز مسافرتی 
با ارائه مدارک تعیین شــده تا ســقف 500 یورو و یا ۲000 یورو سرفصل سایر از طریق بازار 

توافقی اقدام کنند.
پیش از این نیز، بانک مرکزی در اواخر ســال گذشته ســهمیه ارز مسافرتی را کاهش داد و 
میزان فروش ارز توســط شرکت های صرافی بابت مسافرین بالای 18 سال و یکبار در سال 
تا ســقف مقرر برای کشورهای با ویزا به صورت هوایی معادل ۲000 یورو، برای کشورهای 
بدون ویزا به صورت هوایی 300 یورو و مسافرتی به صورت زمینی، ریلی و دریایی نیز 300 

یورو یا معادل آن به سایر ارزها را تعیین کرد.

برنامه ویژه دولت برای جاماندگان از یارانه
پیگیری ها از ســازمان هدفمندی یارانه ها نشان می دهد، قبل از واریز دور چهارم یارانه جدید 

)در بیســتم مردادماه( معوقات مربوط به 
حساب جاماندگان از دریافت یارانه نقدی 

واریز خواهد شد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از تسنیم، تا کنون 3 مرحله از یارانه 
جدید 300 و ۴00 هزار تومانی به حساب 
یارانــه بگیران واریز شــده اســت. این 
درحالی اســت که حدود ۲میلیون و 300 
هزار نفر اخیرا و بعد از بررســی اعتراضها 

مجــدد به صف یارانه بگیران اضافه شــده اند. همچنین دولت شــرایطی را فراهم کرد که 
متقاضیان دریافت یارانه نقدی که از ســنوات قبل یاراانه دریافــت نیمکرده اند، امکان ثبت 

درخواست و ارائه تقاضای دریافت یارانه را ارائه کنند.
هــر چند هر ماه حــدود ۲5 هزار میلیارد تومان به عنوان یارانه جدیــد به یارانه بگیران ارائه 
می شــود، اما بعد از بررســی اعتراض ها تنها یک دوره از یارانه واریزی به حساب متقاضیان 

جدید و معترضانی که یارانه آنها در اردیبهشت ماه قطع شده بود واریز شده است

تاثیر گشایش نماد جفت ارز ریال-روبل
رئیس کل بانک مرکزی گفت: امروز نماد معاملاتی جفت ارز  ریال-روبل در بازار متشکل ارزی 
راه اندازی شد که امیدواریم به توسعه روابط تجاری ۲ کشور منجر شود و حجم مبادلات ایران 

با روسیه را افزایش دهد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقــل از خبرآنلاین، نماد معاملاتی جفت 
ارز ریال-روبــل در بازار متشــکل ارزی 
ایران امروز در بانک مرکزی گشــایش 

یافت.
علی صالح آبادی امروز در مراسم گشایش 
نماد جفــت ارز ریال -روبل  واحد پول دو 
کشــور ایران و روسیه، اظهار داشت: این 

نماد ارزی در بازار متشکل ارزی گشایش می یابد که سهم مهمی در توسعه روابط تجاری دو 
کشور ایران و روسیه خواهد داشت.

وی گفت: در بازار متشــکل ارزی قرار اســت صادرکنندگان ایرانی که به روسیه کالا صادر 
می کنند و روبل به دست می آورند بتوانند ارز صادراتی خود را به نرخ توافقی در بازار متشکل 
ارزی ارائــه کنند، از طرف دیگر، متقاضیان این ارز بتواننــد ارز مورد نیاز خود را از این بازار 

تهیه کنند.
صالح آبادی گفت: عمده متقاضیان ارز روبل در بخش خدمات مانند دانشــجویان و همچنین 
واردکنندگان تجهیزات ارز روسیه هستند، در حال حاضر 5 هزار دانشجوی پزشکی ایرانی در 
روسیه مشغول تحصیل هستند که می توانند ارز مورد نیاز خود را از بازار متشکل تهیه کنند.

وی همچنین گفت: برخی کشورهای آسیای میانه که با روبل معاملات خود را انجام می دهند 
نیز می توانند ارز مورد نیاز را به نرخ توافقی از بازار متشکل ارزی تهیه کنند.

رئیس کل بانک مرکزی همچنین اظهار داشت: در جهت پیگیری توافقات سفر رئیس جمهور 
به روســیه و پس از آن ســفر رئیس کل بانک مرکزی و توافقاتی که با طرف روسیه انجام 
شــده است، امروز نماد معاملاتی جفت ارز ریالی - روبلی در بازار متشکل ارزی راه اندازی شد 
که امیدواریم به توســعه روابط تجاری دو کشور منجر شود و حجم مبادلات ایران با روسیه 

را افزایش دهد.

قیمت هر کیلوگرم مرغ به ۵۴ تا ۶۴ هزار 
تومان رسید

در حالــی کــه مرغداران مرغ زنده را زیر نرخ مصوب به فروش می رســانند اما بر اســاس 
مشاهدات میدانی در برخی فروشگاه ها شــاهد گران فروشی هستیم و هر کیلوگرم مرغ 5۴ 

هزار تومان تا ۶۴ هزار تومان به فروش می رسد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از تســنیم مرغداران مــرغ زنده را 
زیر نرخ مصوب به فروش می رســانند 
امــا بر اســاس مشــاهدات میدانی در 
برخــی فروشــگاه های تهران، شــاهد 
گران فروشی مرغ هستیم و هرکیلوگرم 
از59800 مصوب خود نیز عبور کرده و 

تا ۶۴ هزار تومان به فروش می رسد.
در روز ۲۲ اردیبهشــت ماه سال جاری   
در راســتای مردمــی ســازی و توزیع 

عادلانه یارانه ها، حداکثر قیمت مصوب هرکیلوگرم مرغ برای مصرف کننده 59800 تومان، 
مرغ زنده درب مرغداری ۴0 هزار تومان و مرغ در کشتارگاه 5۶ هزار تومان تعیین شد تا در 

عوض یارانه نقدی پرداخت شود.
افزایش قیمت ها باعث شده است که تقاضا برای خرید مرغ در بازار کاهش یابد یا به نوعی 
قدرت خرید مردم کاهش یابد ؛ در طرح   توزیع عادلانه یارانه ها مقرر شده بود که همزمان 
با حــذف ارز ۴۲00 نهاده های دامی و افزایش قیمت مرغ، مــردم از طریق کارتخوان های 
مخصوصی که در فروشــگاه ها نصب می شود این محصول را با قیمت قبل خریداری کنند و 
دولت مابه التفاوت آن را به فروشنده پرداخت کند تا تقاضا در بازار کاهش نیابد  اما به دلیل 

آماده نبودن زیرساخت ها این اتفاق روی نداد و یارانه به صورت نقدی پرداخت شد.
  نقدی بودن یارانه ها باعث شــد مردم در خرید خود حق انتخاب داشــته باشــند و به جای 
خریــد مرغ و تخم مرغ، محصولات دیگری را خریــداری کنند و در نتیجه تقاضا برای مرغ 

در بازار حفظ نشد.
 این امرباعث اعتراضات مرغداران شده زیرا تقاضای مرغ در بازار کم  شده و در نتیجه قیمت 

مرغ در بازار به قیمت مصوب ) حداکثر قیمت( خود نرسیده است 

خبر

چگونه می توان جلوی فرار مالیاتی ده ها هزار میلیارد تومانی را گرفت؟

شرکت های بزرگ از مالیات دهی طفره می روند
اصلاح نظام مالیاتی کشور و دریافت مالیات 
تنظیمی باعث می شود از اقدامات سوداگرانه 
و مخــرب در اقتصــاد جلوگیــری کنیم. با 
راه اندازی ســامانه مودیان، عدالت اجتماعی 
در پرداخــت مالیــات فراهم خواهد شــد و 
درآمد هــای مالیاتی نیز افزایش خواهد یافت 
که به کنترل کسری بودجه دولت و تورم نیز 

کمک خواهد کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
تابناک؛ به باور کارشناسان، تاکنون اقدامات 
زیادی درباره لزوم تعدیل نظام مالیاتی کشور 
در تئوری صورت گرفتــه و پایان نامه ها و 
کارهای تحقیقاتی بیشماری در این خصوص 
انجام شده، اما در عمل کار سودمندی انجام 

نگرفته است.
کارشناســان و فعالان اقتصــادی امیدوارند 
ســامانه ی مودیــان و اتصــال پایانه هــای 
فروشــگاهی به آن بتواند گرهی از مشکلات 
فعلی کشور در حوزه ی مالیات باز کند. یکی 
از چالش هــا فرار مالیاتی اســت، به گونه ای 
که داود منظور، رئیس ســازمان امور مالیاتی 
آذرماه ســال گذشــته در پاســخ به میزان 
فرار هــای مالیاتی در کشــور توضیح داد: به 
میزان 50 درصد مالیاتــی که اکنون وصول 
می کنیم، فرار مالیاتی داریم. امسال به میزان 
۲۷0 هزار میلیارد تومان مالیاتی است که در 
قانون برای ما تکلیف شــده است، 50 درصد 
این مقدار یعنی 135 هزار میلیارد تومان فرار 

مالیاتی داریم.
در این خصوص با ناصر باغستانی، کارشناس 

پول و بانک به گفتگو نشســتیم که در ادامه 
می خوانید.

باید پایه های مالیاتی افزایش پیدا کند
باغستانی با اشــاره به اینکه در بحث مالیات 
گیری موضوعات کلی مطرح اســت که همه 
در مورد آن ها اجماع دارند، تصریح کرد: اولین 
موضوع این اســت که بیــش از درصد های 
مالیــات باید پایه های مالیاتــی افزایش پیدا 
کنــد. برای انجــام ایــن کار حاکمیت باید 
دارای اطلاعات بیشــتری در مورد حساب ها 
و معاملات باشــد، به طوری که بتواند برای 
گرفتن مالیات بر عواید ســرمایه، مالیات بر 

درآمد و مالیات بر ثروت اقدام کند.
وی ادامه داد: یکی از ملزومات اصلی مالیات 
گیری در کشــور، موضوع جامعیت اطلاعات 
است. بخشی از این موضوع از طریق ارتباط 
دستگاه های کارت خوان با سامانه ی مالیاتی 
اتصال حساب های  می شــود.  محقق  کشور 
بانکی و معاملات به سامانه ی مالیاتی کشور 
نیز می تواند به شــفافیت مالــی و اقتصادی 

کشور کمک کند.
لزوم اتصال پایانه های فروشگاهی به 

سامانه ی مالیاتی
این کارشناس اقتصادی در ادامه گفت: وصل 
شــدن پایانه های فروشــگاهی به سامانه ی 
مالیاتی کشــور، با شــفافیتی کــه به وجود 
مــی آورد، می تواند به حل و فصل بســیاری 
از مشــکلات در حــوزه ی مالیــات گیری 
کمک کند. از طرف دیگر، ارتباط پایانه های 
مالیاتی  مودیان  ســامانه ی  با  فروشــگاهی 

می تواند در حوزه های دیگر نیز مورد استفاده 
قرار گیرد. یکی دیگر از مزایای این طرح اخذ 

مالیات بر ارزش افزوده است.
باغستانی خاطرنشــان کرد: مالیات بر ارزش 
افزوده، مرحلــه به مرحله گرفته می شــود. 
مرحلــه ی آخری که کالا به دســت مصرف 
پایانه های  بخــش  همین  می رســد،  کننده 
فروشگاهی است. این پایانه ها اگر در صنایع 
واســط در نظر گرفته شــوند، می توانیم به 
رصد جریان اجناس در کشــور بپردازیم. این 

اقدام بســیار مفیدی است؛ مثلا در ارز ۴۲00 
تومانی، یکــی از مباحث این بود که خوراک 
دام با قیمت مناســب وارد کشــور می شد و 
مشخص نبود کجا می رفت. این خوراک دام 
در بازار عرضه نمی شد، اما شواهدی در مورد 
موجود بودن آن ها در بازار آزاد وجود داشت. 
این ها نشــان می داد که کالا هــا از گمرک، 
قاچاقی خارج و به جا های دیگری به جز بازار 
مورد نظر منتقل می شــدند. اگــر پایانه های 
فروشگاهی فعال باشــد، تمامی معاملات و 
اطلاعاتشــان ثبت و علت انجــام آن ها هم 
مشخص می شود. به این ترتیب، بستر برای 

سوءاستفاده از بین می رود.
افراد تلاش می کنند قانون را دور بزنند

وی ادامــه داد: الان افراد به راه های مختلف 
از جمله کارت بــه کارت کردن مبالغ تلاش 
می کنند قانون را دور بزنند. اما اگر پایانه های 
فروشــگاهی به ســامانه ی مودیان مالیاتی 
کشــور وصل شــود، جریان اجناس به جای 
جریان مالی در نظر گرفته می شود. با استفاده 
از تضارب اطلاعات جریــان مالی و جریان 
اجناس فروشــندگان می تــوان جلوی فرار 

مالیاتی را گرفت.
بــه گفته ی این کارشــناس پــول و بانک، 
به  از ســامانه ی مودیان می تواند  اســتفاده 
افزایش عدالت در مالیات گیری منجر شود. 
مالیات علی الراس این طور اســت که افراد 
باید پیش فــرض مالیات بدهنــد، نه اینکه 
به صورت پیــش فرض مالیاتــی بر گردن 
افراد نباشــد. این باعث می شود افرادی که 

اطلاعات کمی دارند یا نمی توانند از راه های 
در روی مالیاتی اســتفاده کننــد، مجبور به 
پرداخت مالیات شوند؛ اما شرکت های بزرگی 
که از حضور مشــاوران بزرگ و خبره ســود 

می برند، از مالیات دهی طفره بروند.
لزوم فاصله گرفتن کشور از درآمد های 

نفتی
وی با اشــاره به لزوم فاصله گرفتن کشور از 
درآمد های نفتی، تصریــح کرد: واقعیت این 
اســت که کشور باید بر اســاس درآمد های 
مالیاتی اداره شــود. موضوع مالیات در بحث 
عدالت اجتماعی امر مهمی اســت. نبود یک 
سیســتم صحیح مالیات گیری در کشور به 
افزایش کسری بودجه ی دولت، افزایش چاپ 
پول و ایجاد تورم در کشــور منجر می شود. 
از ســوی دیگر، اصلاح نظام مالیاتی کشور 
و دریافــت مالیات تنظیمی باعث می شــود 
از اقدامات ســوداگرانه و مخــرب در اقتصاد 

جلوگیری کنیم.
به گفته این کارشناس اقتصادی، با راه اندازی 
سامانه مودیان، عدالت اجتماعی در پرداخت 
مالیات فراهم خواهد شد و درآمد های مالیاتی 
نیز افزایش خواهد یافت که به کنترل کسری 
بودجه دولت و تــورم نیز کمک خواهد کرد. 
به طور مثال، می توانیم در حوزه ی مســکن 
با گرفتن مالیات طــوری امور را پیش ببریم 
که مســکن از یک کالای سرمایه ای به یک 
کالای مصرفی تبدیل شــود. این موضوع در 
حوزه اخذ مالیات های تنظیمی نیز به کنترل 

تورم منجر می شود.

 کشور باید بر 
اساس درآمد های 
مالیاتی اداره شود. 
موضوع مالیات در بحث 
عدالت اجتماعی امر 
مهمی است. نبود یک 
سیستم صحیح مالیات 
گیری در کشور به 
افزایش کسری بودجه ی 
دولت، افزایش چاپ 
پول و ایجاد تورم در 
کشور منجر می شود
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کلاهبردار دیواری دستگیر شد
رئیــس پلیس آگاهــی تهران بــزرگ از 
دســتگیری مردی که تحت تعقیب سایر 
مراجع قضایی اســتان ها بــود خبر داد و 
گفت: متهم در ســایت دیوار کلاهبرداری 

می کرد.
به گزارش پایگاه خبری پلیس، ســرهنگ 
علی ولی پور گودرزی روز سه شنبه با اعلام 
ایــن خبر افزود: اوایل امســال مرد جوانی 
بــه پلیس مراجعه کرد و مدعی شــد از او 

کلاهبرداری شده است. 
وی اظهارداشت: این فرد اعلام کرد که مردی با مراجعه به مغازه ام تعدادی لوازم صوتی انتخاب 
و بــه قصد خرید، پیش فاکتور تهیه و با گرفتن شــماره کارتم و واریز وجه اجناس مورد نظر را 
تحویل گرفته و از مغازه خارج شــد. بعد از مدتی حســاب بانکی ام مسدود شد با پیگیری های 
انجام شــده مشخص شد که انسداد حساب بانکی ام با دستور قضایی از یکی از شهرستان های 

جنوب کشور بوده است.
رئیــس پلیس آگاهــی تهران  افزود: با شــکایت مرد مغــازه دار، عوامل تیم مبــارزه با جعل 
وکلاهبرداری پایگاه هشتم پلیس آگاهی تحقیقات را آغاز کردند و در ادامه مشخص شد، عامل 
این کلاهبرداری تلفنی با درج آگهی های متفاوت در ســایت های فروش کالا با انجام اقدامات 
متقلبانه، افراد را اغفال و با دادن وعده های واهی در ارتباط با فروش اموال با ارزش زیر قیمت 
کارشناســی، وجوه قابل توجهی از شکات دریافت و سپس با کارت های بانکی به نام افراد غیر 
به فروشــگاه ها، طلافروشــی و ... رفته و وجوه بدست آمده را بدون اینکه ردی از خود به جای 

بگذارد کالا و اجناس قابل فروش را خریداری می کند.
سرهنگ گودرزی تصریح کرد: کارآگاهان در بررسی های خود موفق به شناسایی خودروی متهم 
شــده و با استعلام پلاک خودرو، هویت مرد کلاهبردار به نام افشین بدست آوردند. با شناسایی 

متهم جوان، کارآگاهان پایگاه هشتم موفق به دستگیر وی شدند.
رئیس پلیس آگاهی تهران در پایان گفت: متهم  در ادامه به کلاهبرداری های ســریالی تحت 
عنوان اهدا جوایز برنامه های صدا و ســیما، رادیو معارف، درج آگهی در سایت های فروش کالا 

معترف و  تحقیقات در رابطه با متهم ادامه دارد.

معلمان افسران سپاه پیشرفت نظام هستند
وزیر آموزش وپرورش کشور گفت: معلمان 

افسران سپاه پیشرفت نظام هستند.
یوسف نوری امروز، ۲8 تیر ماه، در مراسم 
بانوان ورزشکار  افتتاح مسابقات ورزشــی 
سراســر کشــور که در تــالار قدس حرم 
رضوی برگزار شــد، اظهار کرد: معلمان با 
تربیت آینده سازان ایران در استقلال کشور 
نقش آفرینند. آن ها شعار ما می توانیم را در 

حوزه فعالیت خودشان تحقق بخشیدند.
وی افــزود: برگزاری برنامه ها در مکان های مقدســی چون حرم مطهــر انرژی مضاعفی ایجاد 
می کند و بعد جســمی و معنوی این مکان قوت می گیرد. امروز نیز مسابقات فرهنگی ورزشی به 

نام شهید تربیت بدنی، شهید ابراهیم هادی، برگزار می شود که شایسته قدردانی است.
همچنین در این مراسم ســید امیر شوشتری، مدیر کل آموزش وپرورش خراسان رضوی، اظهار 
کرد: در آیین افتتاحیه مســابقات ورزشی فرهنگیان دولت سیزدهم اعتبارات بسیاری برای رشد 
ورزش مــدارس اختصاص داده اســت و این نوید را خواهیم داد که تیمی قوی پای کار اســت 
و پروژه های ورزشــی بسیاری در استان در حال راه اندازی اســت و عدالت ورزشی در دورترین 

مکان ها محقق می شود.
 به گزارش روابط  عمومی آموزش و پرورش خراســان رضوی وی ضمن اشــاره به اینکه امسال 
خراســان رضوی یکی از سه میزبان بزرگ در مسابقات ورزشی کشور است، ادامه داد: متاسفانه 
فعالیت های ورزشــی و تربیت بدنی حدود ۲۶ ماه تحت تاثیر کرونا قرار گرفت و دانش آموزان و 
همکاران فرهنگی کمتر توانســتند از مزایای چنین فعالیت هایی بهره ببرند. تعطیلی مدارس به 
این فعالیت ها صدمه وارد کرد که برای جبران خســارت برنامه های هدفمندی برای رشد ورزش 

استان سنجیده شده است.  
این مسابقات با حضور زنان معلم و ورزشکار در سه رشته بدمینتون، والیبال و پینگ پنگ برگزار 
می شود. مسابقات ورزشی بانوان معلم سراسر کشور بعد از 1۶ سال توقف از ۲8 تیر ماه در مشهد 

و برای مدت پنج روز ادامه خواهد داشت.

هوای دو کلانشهر ناسالم است، هوای اهواز 
خطرناک

مرکــز ملی هــوا و تغییر اقلیم ســازمان 
حفاظت محیط زیســت اعلام کرد: امروز 
سه شــنبه هوای دو کلانشهر ناسالم برای 
گروه های حساس، 5 کلانشهر قابل قبول 
و یک کلانشهر در شرایط خطرناک است.

به گزارش ایرنا از ســازمان حفاظت محیط 
زیست، بر اساس گزارش دریافتی از مرکز 
ملی هوا و تغییر اقلیم این ســازمان، هوای 
کلانشــهرهای تهران و کرج به ترتیب با 

شــاخص های 13۷ و 1۲3 در شــرایط ناسالم برای گروه های حساس و هوای اهواز با شاخص 
318 در شــرایط خطرناک قرار دارد.همچنین هوای کلانشهرهای تبریز، اصفهان، مشهد، شیراز 
و اراک به ترتیب با شاخص های 5۶، ۷۶، 80، ۷3 و 8۷ قابل قبول است.شاخص آلایندگی هوا 
تا 50 ســبز و پاک، بین 51 تا 100 زرد و قابل قبول، 101 تا 150 نارنجی و ناســالم برای گروه 
های حســاس، 151 تا ۲00 قرمز و ناســالم، ۲01 تا 300 بنفش و بسیار ناسالم، بیشتر از 300 

قهوه ای خطرناک است.

ارز ترجیحی داروهای وارداتی تا پایان سال 
۱۴۰۱ حذف نمی شود

ســخنگوی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی در توئیتی تصریح کرد،  ارز ترجیحی 
داروهای وارداتی تا پایان ســال 1۴01 حذف نمی شــود. به گزارش ایرنــا، پدرام پاک آیین روز 
سه شــنبه در این توئیت تصریح کرد:  ارز ترجیحی داروهای وارداتی حتی آنها که مشــابه داخلی 
اما ســهم بازار قابل توجه دارند، تا پایان ســال 1۴01 حذف نمی شود.وی افزود: بنابراین قیمت 
این داروها نیــز تغییری نخواهد کرد.به گزارش ایرنا ، موضوع تخصیص ارز ترجیحی به دارو از 
ســال 139۷ به مرحله اجرا درآمد که به واسطه این موضوع، مشکلات فراوانی در زنجیره تولید 
و توزیع دارو در صنعت داروســازی کشور ایجاد شد و به همین منظور در دولت سیزدهم تلاش 
برای اصلاح یارانه دارو و در واقع سیاســت های ارزی دارو انجام شــده است.دولت سیزدهم با 
همراهی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی و بیمه ها، طرح »دارویار« را به اجرا گذاشته 
اســت تا ضمن جلوگیری از قاچاق معکوس دارو، مانع آسیب به حوزه صنعت داروسازی شود و 

چرخه تامین و توزیع دارو نیز روند مطلوب تری داشته باشد.
در طــرح »دارویار«، یارانه داروها بــه انتهای زنجیره منتقل و از طریق بیمه ها به مصرف کننده 
نهایی تخصیص خواهد یافت، این اقدام در راســتای سیاســت های کلی نظام سلامت مبنی بر 

مدیریت منابع از طریق نظام بیمه ای است.
توزیع یارانه دارو متناســب با نیاز بیماران، بهره مندی همه دهک ها از یارانه، عدم تغییر پرداخت 
از جیب بیماران، اجرای بیمه همگانی برای آحاد مردم، برقراری پوشش بیمه ای برای داروهایی 
که پیش از این تحت شمول حمایت های بیمه ای نبوده اند، اصلاح الگوی مصرف دارو و کاهش 
تقاضای القایی، کنترل قاچاق معکوس و رشــد صادرات رســمی دارو، حمایت ویژه از داروهای 

مصرفی بیماران خاص و صعب العلاج از مزایای اجرای طرح دارویار است.

خبر

معاون دادستان کشور:
 ۲۵۰ ساختمان ناایمن توسط مردم به دادستانی گزارش شد

معاون قضایی دادســتان کل کشــور گفــت: تاکنون ۲50 
ساختمان ناایمن در کشور با اعلام فراخوانی پیرامون معرفی 
اینگونه ســاختمان ها توسط مردم گزارش شده است که در 
این زمینه دستورات لازم به دستگاههای مختلف صادر شده 

است.
غلامعباس ترکی در حاشیه نشست تخصصی مدیران بحران 
کلانشــهرهای کشور در مشــهد در جمع خبرنگاران افزود: 
ناایمنی ساختمان ها یک موضوع فرا دستگاهی و بین بخشی 
است که برای حل مســاله نیازمند همراهی همه دستگاه ها 

هستیم.
وی اضافه کرد: وزارت کشــور به عنــوان راهبر اجرایی باید 

دستگاه های مختلف را در این زمینه هماهنگ کند.
ترکی خاطر نشان کرد: به تازگی وزیر کشور دستورالعملی را 
برای ایجاد هماهنگی بین دستگاهها و انجام تکالیف قانونی 
در زمینه ســاختمانهای نا ایمن با تقاضای دادستان کشور از 

وزارت راه و شهرسازی و کشور ابلاغ کرده است که تکالیف 
دستگاه های مختلف در آن مشخص شده است.

وی افــزود: موضــوع ناایمنی باید در کارگروه متشــکل از 
وزارت راه و شهرســازی، نظام مهندسی، مدیریت بحران و 
شهرداری ها مطرح و ساختمانها پایش شود و از سوی دیگر 
موارد ناایمن مشخص و پیشنهادات برای رفع مخاطرات آنها 

ارائه گردد.
معاون قضایی دادســتان کل کشور ادامه داد: اگر برای ایمن 
سازی ســاختمانها نیاز به دســتور قضایی باشد، دادستان ها 

دستورات قضایی را صادر خواهند کرد.
وی در خصوص اعلام اســامی ســاختمانهای ناایمن توسط 
دســتگاه های مرتبط نیز گفت: اطلاع رســانی در خصوص 
ســاختمانهای ناایمن حق عمومی است و باید گزارش شود، 
ناایمنی ابتدا باید تعریف شــود و اگر فقط مشکل مربوط به 
سیستم اطفای حریق باشد و ساختمان مربوطه نسبت به رفع 

آن اقدام کرده است، این ساختمان ناایمن نیست.
معاون دادســتان کشــور ادامه داد: اگر در کارگروه مربوطه 
ساختمانی از همه ابعاد ناایمن تشخیص داده شود، هیچ منعی 

برای اطلاع رسانی و معرفی آن وجود ندارد.
ترکی افزود: در تهران ســاختمانهای ناایمن مطرح توســط 
سازمان آتش نشانی شناسایی و مقرر شد در کارگروه مربوطه 
متشــکل از نمایندگان وزارت راه و شهرسازی، شهرداری ها، 
نظام مهندســی و مدیریت بحران، ناایمن  بودن ساختمان در 
همه ابعاد ارزیابی و گزارش شــود تا بر اساس آن تصمیمات 

قضایی اتخاذ شود.
وی گفت: تاکنون گزارشی در خصوص ساختمانهای ناایمن 
در کشور به دادستانی ارائه نشده و پیش بینی  می شود تا یکی 

دو ماه آینده وضعیت این ساختمانها اعلام شود.
نشســت تخصصی مدیران بحران کلانشــهرهای کشور به 

میزبانی شهرداری مشهد امروز،۲8 تیرماه برگزار شد.

هزینه اجرای قانون هوای پاک یا پرداخت خسارت ناشی از آلودگی هوا؟
در بودجــه 1۴01 مبلــغ 3۲0 میلیارد تومان 
برای قانون هوای پاک دیده شــده در حالی 
که وزارت بهداشت در گزارشی اعلام کرده 
بود در ســال 1۴00 بابت آســایش از دست 
رفته ناشــی از آلودگی هوا آنهم برای ذرات 
معلق در ۲5 شــهر کشور3 هزار میلیارد دلار 
هزینه شــده، حال کدام بهتر اســت تامین 

بودجه یا تحمیل خسارت؟
داشــتن هوای پاک لازمه یک زندگی سالم 
و حق هر شــهروندی اســت، امــا در چند 
دهه اخیر به علت توســعه صنعتی و زندگی 
شهرنشــینی این حق از بیشتر شهرنشینان 
سلب شده است به طوری که به مرور تبعات 
خود را بر ســلامت روحی و جسمی انسان 
ها نشــان داد از این رو دولتمردان را به فکر 
چاره انداخت چون با یک حساب و کتاب سر 
انگشــتی به این نتیجه رسیدند که خسارات 
ناشی از آلودگی هوا در بخش های مختلف 
بســیار بیشــتر از هزینه کاهش آلودگی هوا 

است.
آمارها نشان می دهد سالانه حدود ۷ میلیون 
نفر در دنیا جانشان را به علت آلودگی هوا از 
دســت می دهند، بر اساس آخرین تحقیقات 
بیــن المللــی، آلودگی هوا در ســال ۲019 
موجب مــرگ ۶.۶۷ میلیون نفر از مردم دنیا 
شــده اســت که این رقم در کشور ما حدود 
۴1 هزار نفر اســت. اینها مربوط به سلامت 
انسان ها اســت که باید خسارات صنایع به 

علت تعطیلی را هم به آن اضافه کرد.
در ایران نیز در سال 139۶ قانون هوای پاک 
تصویب و برای اجرا به دستگاه های مرتبط 
ابلاغ شد، اما با گذشت حدود 5 سال از ابلاغ 
این قانون به نظر می رســد از انتشار آلاینده 
ها در هوا به ویژه در کلانشهرها کاسته نشده 
است که سرپرســت مرکز ملی هوا و تغییر 
اقلیم ســازمان حفاظت محیط زیست معتقد 
اســت علت آن نبود تامین منابع مالی مورد 
نیاز برای اجرای بندهای این قانون است، تا 
زمانی که اعتبارات بندهای این قانون نسیه 

باشد به آن عمل نمی شود.
داریوش گل علیزاده در گفت و گو با خبرنگار 
محیطزیست ایرنا درباره میزان اعتبار اجرای 
قانون هوای پاک گفت: در بودجه 1۴01 مبلغ 
3۲0 میلیــارد تومان برای قانون هوای پاک 
دیده شده است که با توجه به گستردگی کار 
بسیار ناچیز است، فقط اگر بخواهند اتوبوس 
جدید بخرنــد و وارد خط کننــد هم کافی 
نیســت ، الان قیمت یک اتوبوس بین 3 تا 
۴ میلیارد تومان اســت بنابراین عملا چیزی 
نمی شــود، ما ۶۲ حکم را احصا کرده بودیم 
که برآورد قیمت آن ســال گذشته برای اجرا 
50 هــزار میلیارد تومان بود، چون ناوگان ما 
فرسوده است، الان یک کامیون دست دوم 

5 تا ۶ میلیارد تومان قیمت دارد.
ســازمان حفاظت محیط زیست با همکاری 
وزارت کشور ۶۲ حکم در زمینه قانون هوای 
پاک در دولت مطرح شد که ۲8 حکم برای 
منابع متحرک، هشــت مورد مربوط به منابع 
ســاکن و ۲۶ حکم مربوط بــه برنامه های 
عمومی بود که در این راســتا تقسیم کاری 

انجام شد و میزان اعتبار این حکم ها و زمان 
اجرای آنها نیز مشخص شد.

توســعه و نوســازی حمل و نقل عمومی، از 
رده خــارج کــردن خودروهای فرســوده و 
موتورســیکلت ها، نصــب فیلترهای جاذب 
دوده بــر روی اتوبوس های قدیمی در حال 
تردد، توزیع سوخت استاندارد، سولفور زدایی 
از نفت کوره، تجهیــز نیروگاه های حرارتی 
به سیستم های کاهش آلودگی، ارتقاء پایش 
سازمان محیط زیست، معاینه فنی موتورخانه 
ها و سامانه های احتراقی در این احکام دیده 
شده در واقع این تکالیفی از جنس هزینه ای 
اســت که در قانون هوای پــاک هم به آنها 
تاکید شــده بود اما به علت نبود اعتبار روی 
زمین ماندند که در نظر است با تصویب این 
احکام اعتبار مورد نیاز این بندها تامین شود.

وی تاکید کرد: باید به اندازه اهمیت و بزرگی 
قانون هــوای پاک به آن پرداخته شــود با 
دست خالی کارها پیش نمی رود، باید اعتبار 
دستگاه ها مشخص شــود و اگر دستگاهی 
بــه وظیفه خود عمل نکرد مشــخص کنند 
که مشــمول مجازات می شوند در حالی که 
مجازات در قانون هوای پاک برای دســتگاه 
های دولتی که به تکالیف خود عمل نکردند 
پیش بینی نشــده اســت که بتوان در قالب 
ترک فعل وارد عمل شد، این در حالی است 
که الان بابت آلودگی هوا خســارت بیشتری 

پرداخت می کنیم.
گل علیزاده گفت: بر اساس گزارشی از وزارت 
بهداشت درمان و آموزش پزشکی، خسارت 
بابت آســایش از دست رفته ناشی از آلودگی 
هوا آنهم بابت ذرات معلق در ۲5 شهر کشور 
در ســال 1۴00 حدود 3 هــزار میلیارد دلار 
بود، در ســال 1399 نیز میزان مرگ و میر 
منتســب به آلودگی هوا ۴1 هزار نفر برآورد 
شده بود، این نشان می دهد که ابعاد فاجعه 
چقدر زیاد اســت، این صرفا بخش بهداشتی 
مساله است اما بخش اقتصادی مانند تعطیلی 
کارخانجــات، اختــلال در پروازها، تعطیلی 
مراکز آموزشــی و تعطیلی شهرها هم همه 

جزو ضررهای اقتصادی است.
وی اظهار داشــت: با توجه به اهمیت اجرای 
قانون هوای پاک در جلسه ای که با بازرسی 
کل کشــور داشــتیم بر اجرای بندهای این 
قانون تاکید شــد و بر روی بحث ترک فعل 
ها تمرکز شده بود و قرار است به طور مداوم 
و هفتگی جلسات مســتمر سازمان حفاظت 
محیط زیست با حضور دستگاه های متولی 
اجرای این قانون برگزار شود تا تکالیف این 
دســتگاه ها مورد بررسی قرار گیرد و میزان 
اجرا و عدم اجرای آنها و دلایل اجرا نشــدن 
بیان شــود و سازمان آنها را جمع بندی و در 
قالب مســتندات از طرف سازمان بازرسی به 

قوه قضاییه ارسال می کند.
وی تاکید کرد: در ایــن روند دو موضوع را 
دنبال می کنیم یکی اینکه دســتگاه هایی 
کــه در اجرای تکالیف خــود قصور کردند و 
دوم اینکــه در دولت جدید برنامه هایشــان 
بــرای قانون هوای پاک چیســت؟ در واقع 
مشــکل اصلی در این روند همان اعتبارات 

اســت وقتی اعتبارات کافی وجود نداشــته 
باشد کارها پیش نمی رود، مثلا در نوسازی 
ناوگان حمل و نقل اگر اعتباری نباشد کاری 
پیش نمی رود بنابراین تــا زمانی که اعتبار 
مورد نیاز تامین نشــود این مشــکلات هم 

خواهند بود.
گل علیزاده با اشاره به فعالیت سامانه قانون 
هوای پاک گفت: دو سال گذشته این سامانه 
را طراحی کردیم و امسال آنرا توسعه دادیم 
و در اســتان ها نیز فعال شده است، در واقع 
تمام دستگاه هایی که مکلف به اجرای قانون 
هوای پاک هستند و تکالیفشان هم برایشان 
ارسال شده در این سامانه مشخص می کنند 
که چه بخــش هایی از این وظایف را انجام 
داده اند و چه بخش هایی را موفق به انجام 
نشده اند، در واقع در قالب خوداظهاری انجام 
می شود، سازمان محیط زیست بر روی این 
مستندات یک صحت سنجی اولیه انجام می 
دهد ، زمانی را هم برای رفع ایرادات تعیین 
می شــود و بعد از آن بارگذاری مستندات بر 
روی ســامانه تکمیل می شود، در واقع این 
سامانه شامل آسیب شناســی ، پیشنهادات 
و راهکارها اســت که بــرای دولت و تمام 

نهادهای نظارتی ارسال می کنیم.
وی اظهارداشــت: اکنون این سامانه بسته و 
مستندات توسط کارشناسان سازمان محیط 
زیســت ارزیابی شــده و در مرحله استخراج 
البته بخشــی استخراج شده  گزارش است، 
است اما برای گزارش نهایی باید جمع بندی 
کامل شــود و بعد از آن بر اســاس ماده ۲ 
قانون هوای پاک که سازمان حفاظت محیط 
زیســت ناظر بر حســن اجرای قانون هوای 
پاک است، با آنها مکاتبه می کنیم و گزارش 

نهایی را برای دولت ارسال می کنیم.
مصرف روزانه ســوخت نفــت گاز یا همان 
گازوییــل 90 میلیون لیتر اســت که از این 
میزان حدود 3۴ میلیون لیتر یورو ۴ و بخش 
اندکی هم یورو 5 استگل علیزاده ادامه داد: 
امسال این ســامانه را توسعه دادیم تکالیف 
را درجه بندی کردیم، مثلا مشخص کردیم 
طــرح کهاب )کاهــش، هدایــت، انتقال و 
بازیافت بخــار بنزین ( یا از رده خارج کردن 
خودروهای فرســوده در کاهش آلودگی هوا 
چقدر ســهم دارد در واقع تکالیف را اولویت 
بندی کردیم، اولویت های اصلی ما در قانون 
هوای پاک بهبود کیفیت ســوخت و توزیع 
سراسری آن، از رده خارج کردن خودروهای 
فرسوده و دیگری توسعه و بازسازی ناوگان 

حمل و نقل عمومی است.
وی درباره تولید و توزیع ســوخت استاندارد 
گفت: اکنون روزانه حــدود ۴0 میلیون لیتر 
بنزین یورو ۴ و بخشــی هــم یورو 5 توزیع 
می شــود، میانگین مصــرف روزانه بنزین 
حدود 95 میلیون لیتر اســت و برخی روزها 
تا 110 لیتر هم می رســد، همچنین مصرف 
روزانه ســوخت نفت گاز یــا همان گازوییل 
90 میلیون لیتر است که از این میزان حدود 
3۴ میلیون لیتــر یورو ۴ و بخش اندکی هم 
یورو 5 اســت، البته این سوخت ها فقط در 
کلانشــهرها و محورهای مواصلاتی توزیع 

می شــود اما در تهران در تمام شهرهای آن 
توزیع می شود، البته طبق قانون هوای پاک 
وزارت نفت باید توزیع سراسری را بر مبنای 
یــورو ۴ و 5 انجام دهد اما به دلیل تحریم و 

یک سری مسائل نتوانست آنرا محقق کند.
سرپرســت دفتر هوا و اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیســت افزود: در زمینه حمل و نقل 
عمومی هم مشــکل داریم، بحث نوسازی 
نــاوگان حمل و نقل عمومی مطرح اســت، 
عموما ســن خودروهای نــاوگان بالای ۲0 
و ۲5 ســال اســت، البته در قانــون جدید 
ســاماندهی صنعت خودرو که 1۶ خرداد ماه 
امســال تصویب شد، در ماده 10 آن به تردد 
خودروهایی که به ســن فرسودگی رسیدن 
اشاره شده است که به معنای ممنوعیت تردد 
است،  کلانشهرها  در  فرســوده  خودروهای 
تبصره 3 آن هم اشــاره کرده که ســازمان 
محیطزیســت، وزارت صنعت، اســتاندارد و 
بیمه آیین نامه اجرایی این قانون را در مدت 
3 مــاه تهیه کنند و به دولت بدهند که پیش 
نویس آنرا آماده کردیم تا به دولت بدهیم که 
بر اساس آن هم ممنوعیت تردد خودروهای 
فرسوده اعمال می شود و هم بخش اسقاط 

خودروهای فرسوده لحاظ شده است.
بــه گفته وی در تهران در مجموع ۲۷ تا ۲8 

درصد خودروها فرسوده هستند.
وی ادامه داد: مســاله بعــدی از رده خارج 
کردن خودروها و موتورسیکلت های فرسوده 
است، الان حدود 90 درصد موتورسیکلت ها 
فرســوده اند و ســهم زیادی در آلودگی هوا 
دارند از سوی دیگر خودروهای دیزلی شامل 
کامیون ها، اتوبوس های درون شــهری و 
برون شهری هم سن بالایی دارند و فرسوده 
هســتند ضمن اینکه برخی جایــگاه های 
ورودی شهرها نیز سوخت گازوییل معمولی 
یعنی با میزان سولفور بالای 5 هزار PPM را 
توزیع می کنند، از طرفی خودرو هم قدیمی 
فرســوده است و احتراق ناقص دارند که این 

مسائل آلودگی زیادی به همراه دارند.
گل علیزاده تصریح کرد: در قانون هوای پاک 
برای دستگاه های دولتی که به تکالیف خود 
عمل نکرده اند مجازات دیده نشــده است، 
ســازمان محیطزیست به دولت، قوه قضاییه 
و مجلس گزارش می دهد که کدام دستگاه 
چقدر کار انجام داده اســت، آنها بررسی می 
کنند که اگر مشــمول ترک فعل شدند اقدام 
مــی کنند، ما فقط در حد گزارش می توانیم 
ورود کنیم، حتی اگــر بخش خصوصی هم 
آلودگی داشته باشــد سازمان فقط می تواند 
تشکیل پرونده دهد و به دادگاه شکایت می 
کند آنها حکم پلمپ یا هر کاری را می دهند، 
چون بحث اشــتغال مطرح است اجازه نمی 
دهند سازمان محیط زیســت مستقیم وارد 
شود و مثلا پلمپ کند حتما باید با هماهنگی 
قوه قضاییه باشد.وی تاکید کرد: الان اسقاط 
خودروهای فرســوده ما مختل شــده است 
چون دیوان عدالت اداری ســن فرســودگی 
خودرو را که دولت تعییــن کرده بود ابطال 
کرد و سن مرز فرسودگی را مد نظر قرار داد 
، همچنین به دلیل عدم ایجاد زیر ســاخت 

های لازم برای اســقاط ، این روند متوقف 
شده است، مثلا الان یک پراید فرسوده 50 
تا ۶0 میلیون تومان قیمت دارد که اگر مالک 
بخواهد آنرا نوســازی کند باید حداقل ۲00 
میلیون تومان هزینه کند و معمولا هم قشر 
متوســط و رو به پایین از این خودرو استفاده 
می کنند، موتورســیکلت هم همینطور است 
، یک موتورســیکلت فرسوده 5 تا ۶ میلیون 
تومان قیمت دارد که اگر فردی بخواهد آنرا 
نوســازی کند باید حداقل ۴0 میلیون تومان 
هزینه کند که معمولا این افراد از عهده آن 
بر نمی آیند، برای همین در قانون پیش بینی 
شده بود که تســهیلات کم بهره داده شود، 
حــالا در این آیین نامه اجرایی در این زمینه 
یک ســری پیش بینی ها را انجام می دهیم 
که اگر محقق شــود هم مالک ترغیب می 
شــود ، هم خودروهای فرسوده از رده خارج 
می شــوند و هم اینکه این روند تسهیل می 

شود.
گل علیزاده گفت: ســال گذشته در مجموع  
فقط 15 هزار خودرو اســقاط شد امسال در 
قانون ســاماندهی صنعت خودرو پیش بینی 
کردند ۲5 درصد تولید خودرو و موتورسیکلت 
های داخلی باید اسقاط شود، در واقع به ازای 

۴ تولید یک خودرو باید اسقاط شود.
وی با اشــاره به شرایط اسقاط موتورسیکلت 
های فرسوده هم گفت: سال گذشته به ازای 
اسقاط یک موتورسیکلت، یک موتورسیکت 
شماره گذاری می شــد، سالانه حدود ۲30 
هزار موتورســیکلت تولید می شود اما چون 
این تعداد موتورســیکلت برای اسقاط وجود 
نداشــت از این رو معادل ســازی شده بود 
یعنی یک سواری را اســقاط می کردند که 
معادل ۷ موتورسیکلت بود یعنی برگ اسقاط 
یک خودرو را ارائه می دادند و می توانستند 
۷ موتورسیکلت را شــماره گذاری کنند که 
امســال هم این روند ادامه دارد، خودروهای 
دیزلی داخل کشــور هم آنهایی که یورو 5 
بودند به ازای هر یک تولید یکی اسقاط می 
شــد، واردات کامیون هم یــک به یک بود 
یعنی یک شــماره گذاری یک اسقاط انجام 

می شد.
سرپرســت دفتر هوا و اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیســت ادامه داد: امسال واردات هم 
مشمول اسقاط شده است، در کشور با توجه 
به حجم تولیــد و واردات پیــش بینی می 
کنیم سالانه حداقل 350 تا ۴00 هزار برگه 
اســقاط نیاز داریم تا نوسازی انجام شود در 
ماده ۲ قانون ساماندهی صنعت خودرو دیده 
شده که تولید کنندگان خودروها باید ماهانه 
۲5 درصد تولیدشــان را اسقاط انجام دهند، 
پارســال 15 هزار خودرو اســقاطی داشتیم، 
بهترین حالت این روند در ســال 1393 بود 

که حدود 3۴0 هزار اسقاط داشتیم.
به گفته وی پارســال بر اســاس قانون باید 
مانع تردد موتورسیکلت های کاربراتوری می 
شــدیم اما عملا این اتفاق نیفتاد، در قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو نیز گفته شده که 
تردد این موتورســیکلت ها در کلانشــهرها 

ممنوع است.
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رئیس ساترا:در اجرای قوانین و اسناد بالا 
دستی تعارف نداریم
رئیس ســاترا گفت: انجام ماموریت های 
قانونی ساترا، مورد مطالبه نهاد های ناظر 
در قوه مجریه و قوه مقننه است و در این 

زمینه هیچ گونه تعارفی نداریم.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از ابسنا، سعید مقیسه، رییس سازمان 
تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر 
فراگیر)ســاترا( گفــت: مهمترین اولویت 
فعالیت سازمان تنظیم مقررات رسانه های 

صوت و تصویر فراگیر)ساترا(، اجرای قوانین و اسناد بالادستی است و در این زمینه هیچ گونه 
تعارفی ندارد.

به گفته معاون ســازمان صدا و ســیما، در حال حاضر مجوز هیچ یک از رســانه های صوت و 
تصویر فراگیر لغو یا تعلیق نشده است و درصورت رعایت قانون از پلتفرم ها حمایت می کنیم. 
البته برخی ســامانه های نمایش درخواستی تخلفاتی داشته اند که منجر به کسر امتیاز ارزیابی 
آن ها شــده اســت. بنابراین اگر روند کاهش امتیاز ارزیابی آن ها ادامه پیدا کند و به کم تر از 

حداقل امتیاز لازم برای فعالیت برسد، اقدام قانونی لازم را انجام خواهیم داد.
او گفت: انجام ماموریت های قانونی ســاترا، مورد مطالبه نهادهای ناظر در قوه مجریه و قوه 
مقننه است. اخیرا هم مکاتبه ای از سوی معاونت امور حقوقی ریاست جمهوری با ساترا انجام 
شــده اســت که در آن نامه بر اختیارات و وظایف ساترا در حوزه صوت و تصویر فراگیر تاکید 

شده است.

حسن معجونی به »نون خ« پیوست
تهیه کننده »نون خ« در صفحه شــخصی 
خــود در فضای مجازی، از حضورحســن 
معجونــی در مجموعه تلویزیونی »نون خ 

۴« خبر داد.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از فارس، مهــدی فرجی تهیه کننده 
سریال »نون خ«، در صفحه شخصی خود 
در فضای مجازی، از اضافه شــده حسن 
معجونی به تیم بازیگــران مجموعه طنز 

»نون خ ۴« خبر داد. 
این تهیه کننده با انتشــار تصویری از حســن معجونی و حمیدرضا آذرنگ، از همبازی شدن 
این دو در مجموعه »نون ۴« خبر داد. حسن معجونی که فارغ التحصیل رشته ادبیات نمایشی 
و سرپرســت گروه تئاتر لیو اســت، اولین بار در فیلم همیشــه پای یک زن در میان اســت 
به کارگردانی کمال تبریزی در ســال 138۶ بود که پا به عرصه ســینما گذاشــت. از جمله 

شاخص ترین آثار تلویزیونی وی سریال های مسافران و شمعدونی به شمار می رود.
مجموعه »نون خ ۴« قرار اســت ماه رمضان پیش رو از فروردین 1۴0۲، در 30 قســمت از 
قاب شبکه یک روی آنتن برود. فصل سوم مجموعه تلویزیونی »نون خ« در نوروز 1۴00 از 
شــبکه یک، شبکه تماشا و شبکه نسیم پخش شد. فصل نخست این مجموعه تلویزیونی به 
کارگردانی ســعید آقاخانی و نویسندگی امیر وفایی در نوروز 1398 از شبکه یک پخش شد. 

فصل دوم این مجموعه طنز نیز سال 99 پخش شد.
سعید آقاخانی، علی صادقی، شقایق دهقان، سیروس میمنت، سید علی صالحی، هدیه بازوند، 
ندا قاســمی، کاظم نوربخش، پاشا جمالی، نســرین مرادی و ... از بازیگران اصلی »نون خ« 

هستند.

اکران فیلم کوتاه ایرانی در جشنواره ایتالیا
فیلم کوتاه »زائران« ســاخته مشــترک 
فرنوش صمدی و علی عسگری در دومین 
دوره جشــنواره بین المللــی »چینه لیدو« 

ایتالیا اکران شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایرنا، در جریان این جشــنواره که ۲3 تا 
۲۶ تیر در بندر گردشگری شهر رم برگزار 
شــد، 3۶ فیلم کوتاه از آثار ســینماگران 
کشــورهای مختلــف، در دو بخش غیر 
رقابتــی و رقابتی ملی، مدیترانه ای و بین 

المللی به نمایش درآمد و در ســومین روز، بخش ویژه ای به نمایش فیلم »زائران«، با حضور 
و معرفی دو کارگردان این فیلم اختصاص یافت.

فرنوش صمدی و علی عسگری سازندگان این فیلم همچنین به عنوان اعضاء هیأت داوران 
در این جشنواره حضور یافتند.

در مراســم اختتامیه که با حضور محمدتقی امینی رایزن فرهنگی ایران در ایتالیا برگزار شد، 
از دوکارگردان ایرانی شرکت کننده در این جشنواره با اعطاء نشان ویژه تقدیر به عمل آمد.

رایزن فرهنگی ایران در ایتالیا طی سخنانی در این مراسم با ابراز خرسندی از حسن مشارکت 
با جشــنواره »چینه لیدو« در فراهم سازی حضور موفق دو سینماگر ایرانی و نمایش اثرشان 
در این جشــنواره، فعالیت های رایزنی فرهنگی را به اختصار معرفی و در خصوص استمرار و 

گسترش همکاری های آتی در این حوزه اعلام آمادگی کرد.

مقبره فرمانده ارتش مصر باستان کشف شد
باستان شناسان با کاوش در مصر بقایای مقبره باستانی یکی از فرماندهان ارتش مصر باستان 

را کشف کردند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از نشــنال، باستان شناســان جمهوری »چک« با 
کاوش در مصر، بقایای مقبره یکی از مقام های نظامی مصر را کشــف کردند که فرماندهی 

گردانی متشکل از سربازان خارجی را برعهده داشته است.
به گفته وزارت آثار تاریخی مصر، این اکتشــاف نشان می دهد مصر باستان بیش از آنچه  که 

پیش تر تصور می شد با نقاط مختلف جهان در تعامل بوده است.
گمان می رود این مقبره که اخیرا در 1۲ کیلومتری جنوب شرقی اهرام جیزه کشف شده است 
به مردی به نام »Wahibre-merry-Neith« تعلق داشــته باشــد که در حوالی 500 سال 
پیش از میلاد، یعنی در فاصله بین اواخر دودمان بیست وششــم تا اوایل دودمان بیست وهفتم 
زندگی کرده اســت.این اکتشــاف به همت باستان شناســانِ دپارتمان مصرشناسی دانشگاه 

»چارلز« شهر »پراگ« صورت گرفته است.
مقبره باستانی این فرمانده به واسطه پل های باریکی که با تراشیدن سنگ ساخته شده اند به 

بخش های جداگانه تقسیم شده است.
مساحت این مقبره 1۴ متر مربع است و گودال اصلی آن حدود ۶ متر عمق دارد. با این حال 
همچون ســایر مقبره های آن زمان، یک دالان کوچک تر، اما عمیق تر در میانه گودال اصلی 

ساخته شده است که به تابوت دانی منتهی می شود که این فرمانده در آن دفن شده بود.
باستان شناسان در دالان عمیق تر که حدود 1۶ متر عمق دارد، دو تابوت دان که یکی از آن ها 
در درون دیگری قرار داشت را کشف کردند. تابوت دان بیرونی از دو تخته سنگ عظیمِ سنگ 
آهک سفید ساخته شده است. تابوت دان داخلی، اما از سنگ بازالت و به شکل بدن یک انسان 
ســاخته شده است.روی بخشــی از تابوت دان بازالتی گزیده ای از فصل هفتاد و دوم »کتاب 
مردگان« مصر باستان حکاکی شده است. این متن درباره رستاخیز متوفی و سفر او به جهان 
پس از مرگ است. تابوت دان بازالتی به طول ۲.30 متر و عرض 1.98 متر ساخته شده است.
باستان شناسان درحالی این تابوت دان را کشف کردند که مومیایی در آن قرار نداشت. بنابراین 

می توان نتیجه گرفت سارقان در حوالی قرن چهارم یا پنجم میلادی به این مقبره آمده اند.
البته علاوه بر تابوت دان، آثار تاریخی مختلفی از جمله یک مجسمه سوسک سرگین گردان و 
چندین »اوشــابتی« )تندیس های کوچکی مخصوصی مراسم به خاکسپاری در مصر باستان( 

کشف شده است.

خبر

کشف و شناسایی ۳ اثر تاریخی با ارزش در خراسان رضوی

فریدون آسرایی: هیچکس را به عرصه هنر به عنوان »شغل« دعوت نمی کنم

مســئول ثبت ملی آثار تاریخــی، فرهنگی و 
طبیعی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی خراسان رضوی گفت: »طی 
محدوده  شناسایی  و  پژوهشــی  بررسی های 
شــهر نسر تربت حیدریه، ســه اثر تاریخی با 

ارزش کشف شد.«
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل 
از اداره کل روابــط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی، محمود طغرایی )مســئول ثبت ملی 
آثار تاریخــی، فرهنگی و طبیعــی اداره کل 
صنایع دستی  و  گردشــگری  میراث فرهنگی، 
خراسان رضوی( دربازدید میدانی از شهر نسر 
تربت حیدریه اظهار کرد: »در بررســی های 
باستان شناســی کــه به منظــور شناســایی، 
مستندســازی و ثبت ملی آثار تاریخی منطقه 
نسرانجام شد، یک محوطه تاریخی با ارزش 

مربوط به دوران اشکانی کشف و مستندسازی 
شد.«  

او ادامه داد: »همچنین یک آب انبار تاریخی 
و یک محوطه تاریخی دیگر در محدوده شهر 
نســر شهرســتان تربت حیدریه شناسایی و 

مستندسازی شد.«  
طغرایــی تصریح کرد: »منطقه نســر به دلیل 
موقعیــت ویــژه جغرافیایی عــلاوه بر وجود 
بناها و محوطه های تاریخی شــاخص، دارای 
میراث هــای ناملمــوس متعــدی به ویژه در 

حوزه آیین و رســوم، غذاهای بومی و سنتی 
و بازی های بومی محلی اســت که به زودی 
کارمستندسازی این میراث های معنوی برای 
ثبت در فهرســت میراث ناملموس ایران آغاز 

خواهد شد.«  
اداره  رئیــس  محمــدی  علــی  همچنیــن 
صنایع دستی  و  گردشــگری  میراث فرهنگی، 
شهرســتان تربت حیدریه اظهــار کرد: »در 
منطقه نسر تاکنون شش اثر تاریخی شناسایی 
شــده که دو اثر در فهرست آثار ملی به ثبت 
رسیده اســت و مقدمات ثبت بقیه آثار توسط 
حوزه ثبت آثار تاریخی اداره کل در حال انجام 

است.«  
او با اشــاره بــه اهمیــت حفــظ و معرفی 
میــراث ناملموس این منطقــه افزود: »یکی 
از میراث های معنوی با ارزش شــهر نســر، 
بازی هــای بومی محلی اســت که در همین 

راســتا هرســاله در ایام نوروز این بازی ها در 
قالب مســابقات در سطح شهرستان و استان 

در این منطقه برگزار می شود.«  
محمدی تصریح کرد: »همچنین مســابقات 
کشــتی با چوخه نیــز هرســاله در روز عید 
غدیرخم در ســطح اســتانی و ملی در شهر 
نسر برگزار می شــود که این مسابقات علاوه 
بر حفط میراث معنــوی، باعث رونق صنعت 

گردشگری ورزشی در منطقه شده است.«  
او یادآور شــد: »شهر تازه تاسیس نسر که در 
فاصله 130 کیلومتری مشهد قرار دارد، دارای 
جاذبه های تاریخی متعدد از جمله سد زیبای 
نســر، مناطق ییلاقی و مزارهــای تاریخی، 
صنایع دســتی و هنرهای ســنتی متنوعی و 
همچنین زیرســاخت های اولیه گردشگری از 
جمله وجود اقامتگاه بوم گردی اســت که در 
سال پذیرای هزاران مسافر و گردشگر است.« 

فریــدون آســرایی خواننده کشــور در برنامه 
شب های فیروزه ای شــبکه 5 گفت: زمانی که 
در کانادا بــودم، خوانندگی برایم مثل فوتبال و 
ورزش بــود و تنها به عنوان ســرگرمی به آن 
نگاه می کردم، اما وقتی به ایران آمدم تبدیل به 
شغلم شد و خودمم دوست ندارم این گونه باشد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایلنا، فریدون آســرایی شــب گذشته در برنامه 
تلویزیونی »شــب فیروزه ای« چندین قطعه از 
آهنگ های خود را به صــورت زنده اجرا کرد. 
او دربــاره اینکه آیا تجربه ترانه ســرایی دارد یا 
خیر، گفت: خیلی کم. بخشــی از ترانه آهنگ 
»ســلام ای ناله بارون…« را خودم نوشــتم و 

بقیه اش را هم آقای غیاثی نوشت.
او در پاســخ به ســوال مجری برنامه مبنی بر 

اینکه آیا خواننده شــدن در این عصر ســخت 
است، گفت: به شــخصه هیچ کسی را دعوت 
نمی کنم که هنر را به عنوان شغل انتخاب کند. 
زمانــی که در کانادا بودم، خوانندگی برایم مثل 
فوتبال و ورزش بود و تنها به عنوان ســرگرمی 
به آن نگاه می کردم، امــا وقتی به ایران آمدم 
تبدیل به شــغلم شــد و خودمم دوست ندارم 

این گونه باشد. کار بسیار سختی است.
وی تاکید کرد: البته افراد زیادی می آیند که به 
صورت حرفه ای در این عرصه فعالیت کنند، اما 
خیلی ها عاشق بخش شهرت و مسائل مالی آن 
هستند و به همین دلیل سراغ این کار می آیند.

رســول نجفیان نیز در این برنامه شــعرخوانی 
کرد. او گفت: در تمام ادبیات اســلامی عرفانی 
ما می گویند که قــدر لحظات را بدانید و مرگ 
یکی از الطاف الهی اســت که باعث می شــود 

بدانیم به صورت موقت اینجاییم و باید از زمان 
به بهترین وجه استفاده کنیم.

میلاد عرفان پور دیگر مهمان برنامه شــب های 
فیروزه ای بــود که در وصف امیرالمؤمنین علیه 
السلام شعرخوانی کرد. او گفت: اصل ماجرای 
شــاعری، موهبتی اســت که خداوند به انسان 
اعطا می کند. البته فن شاعری و علم مهندسی 
کلمــات از طریق کلاس و آمــوزش، قابل به 
دست آوردن است، یعنی می توان موزون نوشت 
اما اگــر بخواهیم به معنای واقعی کلمه شــعر 
بگوییم، باید آن موهبت که اشــاره کردم، اعطا 

شود.
وی ادامه داد: پشــت هر شــعر بایــد الهام و 
جوششی باشد که آن شــعر خوب شود و البته 
مهم تر از آن صدق و صداقت است. یعنی شاعر 
از چیزی سخن بگوید که صادقانه بدان اعتقاد 

دارد.
سمیر زند در بخش دیگری از برنامه شب های 
فیروزه ای خوانندگی کــرد. او قطعه »قربان تا 

غدیــر« را خواند. مصطفی محدثی خراســانی 
شاعر این قطعه اســت و مجید رضازاده آن را 

تنظیم کرده است.

شهاب حسینی؛

کاری که بیشتر از بازیگری به آن افتخار می کنم
آئین اختتامیه جشن  شــهاب حســینی در 
اندیشکده مســتقل فرهنگ و هنر در جمع 
خبرنگاران با اشاره به اینکه »روزی که بانی 
تاسیس یک دانشگاه کاملا تخصصی فقط 
در رشته سینما باشم، آن روز بیش از کارهای 
بازیگــری ام به آن یک کار افتخار می کنم« 
در خصوص ســال های اخیر پرحاشــیه اش 
گفت:  حاشــیه ها می آیند و می روند ولی در 
نهایت خط سیر مشخص است و روزی که 
بانی تاســیس یک دانشگاه کاملا تخصصی 
در رشته سینما باشم بیش از بازیگری  به آن 

افتخار می کنم.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« حســینی 
در ابتدای این نشســت در پاســخ به سوال 
خبرنگار هنرآنلاین درباره اینکه آیا شــرایط 
اکران فیلم ها در ســینمای ایران سبب شده 
به حــوزه فیلم های مســتند و کوتاه روی 
بیاورد، گفت: اکران فیلم ها مسائل مختلفی 
دارد. یکی از مســائل آن تاثیر کروناســت. 
برای مثال همیــن فیلم »طلاخون« که در 
آن بازی کردم و اکنون اکران شده، مربوط 
به چند ســال قبل بــوده و الان به نمایش 
عمومی رسیده است. هدف من از برگزاری 
این جشــنواره، بیشــتر کمک به آثاری بود 
که جامعه از آنها بی خبر اســت. البته بسیار 
علاقمندم ســال های آینده این کار را برای 

فیلم های مستقل بلند نیز ادامه بدهم.
فضای سینما برایم اقناع کننده نبود

وی در پاسخ به سوالی دیگر درباره همزمانی 
نامه خداحافظی اش از سینما و برگزاری این 

جشنواره سینمایی با تاکید بر اینکه در رقابت 
با شخص یا جایی نیست، ادامه داد: با احترام 
به همه همکاران حرفه ای ام در سینما، ورودم 
به این مسیر به این دلیل بود که به یک فضا 
و انرژی تازه نیاز داشــتم. چون مدت ها بود 
فضای سینما برایم اقناع کننده نبود.  علاقمند 
بودم نگاه های تازه تر را بشناسم و خوب بود 
بچه هایی را که آینده سینما هستند از همین 
ابتدای کارشــان بشناسیم. هدف من از این 
مســیر چیزی جز ایجاد بستر برای مخاطب 
نبوده و در همین راســتا بایــد برای اکران 
فیلم ها فکر کــرد. با این حال فعلا گام اول 
را آنلایــن پیش بردیم ولی در ادامه ســعی 
می کنیم دنبال مکانی ثابــت برای نمایش 

فیلم ها باشیم.
حســینی در ادامه در پاسخ به سوالی درباره 
وزن اسم خود که ســبب حضور هنرمندان 
مطرح در این رویداد شده گفت: ضرب المثلی 
هســت که می گوید صاحبخانــه  بد، آدم را 
صاحبخانه می کند. در چند ســال گذشــته، 
برای تزریق نگاهی جدید حدود هشت فیلم 
تولید کردم ولی برای ارائه آنها با مشــکل 
مواجه شدم. اینکه شما از سر لطف می گویید 
اسم من وزن دارد، در عمل نیست. در واقع 
همین انگیزه باعث شد بگویم اینجا آدرس 
ماســت و اگر هیچ جا فیلمی را نخواستند، ما 
هســتیم. البته آرزوی من این است که این 
جشنواره به صورت بین المللی و با استقرار در 
جزیره کیش ادامه یابد تا محلی برای کشف 

استعدادهای سینما باشد.

اقبال مخاطب به بستر آنلاین بیشتر بود
دبیر و مدیر اندیشــکده مستقل در پاسخ به 
ســوالی دیگر درباره روند کاری اندیشکده 
مســتقل که از سال گذشــته آغاز شد و به 
اکران فیلم های کوتاه در قبال دریافت هزینه  
دو و نیم میلیون تومانی می پرداخت توضیح 
داد: برای این دوره فراخوانی وجود نداشت، 
به این دلیل که ما فیلم هایی را که در بخش 
آنلاین اکران شده بودند در این رقابت قرار 
اندیشــکده نیز  دادیم. دربــاره روند کاری 
باید بگویم ابتدا یک ذهنیتی داشــتم مبنی 
بر ایجاد فضایی مختــص نمایش و اکران 
آثاری به این صورت. دلیلی هم که ما اکران 
حضوری را ادامــه ندادیــم، همین تفاوت 
دیدگاه با آن دوســتان بود. به هر حال برای 
خیلی از دوســتانی که در همان گفتگوهای 
اولیــه ما را همراهی می کنند، شــاید صرفا 
انگیزه هایی که برای ما مطرح باشــد، برای 
آنها نیســت. البته حق هم دارند، هزینه ای 
متقبل شدند و ســالنی را به وجود آوردند و 
بی راه نیســت اگر انتظار انتفاع مالی داشته 

باشند.
وی افزود: هزینه هایی هم که )برای اکران 
فیلم ها( دریافت می شد، هزینه هایی بود که 
خود سالن برای گردش این اتفاق مقرر کرده 
بود که این اتفاق رخ دهد و اساسا این نگاه 
مطرح بود که چرخش اقتصادی باید داشته 
باشــد. به همین دلیل ما بعد از اینکه مدتی 
کنار آنها بودیم، با خیر و خوشــی جدا شدیم 
و ایــن روند را آنلاین ادامه دادیم. شــرایط 

کرونا هم ســبب شده بود اقبال مخاطب به 
بستر آنلاین بیشــتر باشد و از همین جهت 
حس کردیم از طریــق آنلاین فعلا بتوانیم 
فیلم ها را با مخاطبان به اشــتراک بگذاریم. 
بنابراین )در پاسخ به سوال شما( باید بگویم 
نه اصلا بر این اساس نبوده است. از این به 
بعد هم اگر بخواهیم چنین اتفاقی رخ دهد، 
تلاش ما این اســت فضایی اتفاق بیفتد تا 
اکران حضوری شــکل بگیرد. خب این گام 
اول بود و ما صرفا می خواســتیم این اتفاق 
را در فضای آنلاین تجربه کنیم ولی انشالله 
اگر فضا بازتر شــود، پیگیر این هستیم که 
یک فضایی را برای اکران فیلم های مستقل 

در نظر داشته باشیم.
حاشیه ها می آیند و می روند

حســینی در بخش دیگر این نشســت در 
پاســخ به ســوال خبرنگاری مبنی بر اینکه 
اســتقلال این رویــداد را در آینــده چطور 
حفظ می کنــد گفت: این یک نوع همکاری 
بود که انجام شــد و برای مــن جالب بود 
که یکسری اســتاندارد در بعضی فیلم های 
انجمن ســینمای جوان رعایت می شود که 
ممکن اســت در فیلم های مســتقل نباشد؛ 
به همین دلیل در ســال اول خواستیم این 
تلفیق را داشته باشیم که سلیقه های مختلف 
را هم ببینیــم و به انجمــن معرفی کنیم.  
این تلفیق در ســال اول برای من دلگرمی 
است، چون دغدغه اصلی به پخش رساندن 
این آثار اســت که جای دیگری برای دیده 
شــدن ندارند و شاید در این مسیر همسویی 

بیشتری برای پخش سینمای مستقل پیش 
آید. البته ما اســتقلال در سلیقه را حتما در 

نظر خواهیم داشت.
حسینی همچنین در پاسخ به این پرسش که 
آیا پس از چند سال پرحاشیه مسیر فعلی اش 
را با آرامش پیش می برد، بیان کرد: حاشیه ها 
می آیند و می روند ولی در نهایت خط ســیر 
مشــخص اســت. بازیگری خیلی وقت آدم 
را می گیــرد و کمتر می توان به دغدغه های 
دیگر پرداخت. من آثــارم را ارائه می کنم و 
اگر مورد اقبال قرار گیرد، مسئولیت بیشتری 

را برایم به دنبال خواهد داشت.
بر اساس سهم اجتماعی خود کاری کنید

ایــن بازیگــر ســینما در بخــش پایانــی 
صحبت هایش گفت: هیچ شــمعی با روشن 
نمی شود.  دیگر خاموش  کردن شــمع های 
پس اگر به لطف خدا شــعله ای هست، چه 
بهتر که بتوان بــه دیگران هم کمک کرد. 
مسئله این است که از یک جایی شما باید بر 
اساس سهم اجتماعی خود کاری کنید. آنچه 
شخصا انجام می دهم طبق نیازی است که 
به نظرم وجود دارد. من احســاس نمی کنم 
که مسیرم را با بازیگری شروع کردم و چون 
به مدارجی هم رســیدم دیگر همین کافی 
است. در حیطه کاری خودم احساس می کنم 
دوســت دارم این ها را کنار هم ادامه دهم و 
روزی که بانی تاســیس یک دانشگاه کاملا 
تخصصی فقط در رشته سینما باشم آن روز 
بیــش از کارهای بازیگری ام به آن یک کار 

افتخار می کنم.
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تأمین آب مهم ترین دغدغه مدیریت زائران 
پیاده در دهه پایانی صفر

ســخنگوی جمعیت خدمتگزار زائران پیاده امام 
رضا)ع( گفــت: مهم ترین مشــکلی که زائران 
پیاده در مســیر با آن مواجه هستند، آب رسانی 
به زائران به خصوص در فصل تابســتان است. 
از همین رو آب رســانی به ایستگاه های صلواتی 
در دهه آخر صفــر باید با دقت و ضرورت لازم 

انجام شود.
حسین رضایی در گفت وگو با ایسنا در خصوص 

میزان ورود زائران پیاده به مشهد در دهه ولایت اظهار کرد: ۲135 زائر پیاده از شهرستان های 
سبزوار، نیشابور، اصفهان، قم، تهران، نجف، کربلا، گناباد و بافق استان یزد در این مدت وارد 
مشــهد شــده اند. همچنین یک کاروان 150 نفره از بافق یزد ۲5 روز است که در مسیر قرار 
دارد و روز پنجشــنبه، 30 تیر، وارد مشهد می شود. این کاروان ۲9 سال است که مسیر بافق 

به مشهد را پیاده طی می کند.
پیش بینی تشرف ۶۰۰ هزار زائر پیاده به مشهد در دهه پایانی صفر

وی در خصوص پیش بینی اش از میزان ورود زائران پیاده به مشهد در دهه پایانی صفر گفت: 
پیش از شیوع کرونا حدود ۴90 هزار زائر در دهه پایانی صفر به صورت پیاده به مشهد مشرف 
شــدند که در حال حاضر پیش بینی می شود این تعداد برای سال جاری به 500 تا ۶00 هزار 

زائر افزایش پیدا کند.
ســخنگوی جمعیت خدمتگزار زائران پیاده امام رضا)ع( ادامه داد: با توجه به شرایطی که در 
ســال های اخیر برای حضور شــیعیان در کربلا در روز اربعین به وجود آمده، در دهه انتهایی 
صفر اکثر مردم عازم کربلا می شوند اما معمولًا تا اواخر دهه نخست محرم مشخص می شود 

که چه تعداد زائر پیاده در دهه انتهایی صفر به مشهد مشرف خواهند شد.
رضایی افزود: زائران پیاده به ۲ صورت وارد مشــهد می شوند. قسمتی از زائران پیش از سفر 
به مشهد محل اسکان خود را مشخص می کنند اما گروه دیگری که در مشهد اسکان ندارند، 

باید در سامانه  ثبت  نام کرده تا محل اقامتشان در مشهد تعریف و مشخص شود.

۲۵ کیلومتر تونل  انرژی در شهر مشهد 
احداث شده است

مدیر کل بازرسی خراسان رضوی گفت: در حال 
حاضر برای احداث هر کیلومتر تونل انرژی 35 
میلیــارد تومان هزینه می شــود. هم اکنون ۲5 
کیلومتر از تونل  انرژی در شــهر مشهد احداث 

شده و در حال بهره برداری است.
حجت الاســلام والمسلمین موســی فتوحی در 
حاشــیه بازدید از تونل انرژی و نخستین پست 
زیرزمینی کشور در مشــهد اظهار کرد: در این 

بازدید از نزدیک شــاهد تلاش مستمر کارکنان شــرکت برق منطقه ای خراسان برای تداوم 
خدمات رسانی به مردم بودیم و تلاش می کنیم در راستای پیشبرد بهتر امور در تسهیل مسائل 

مربوط به این مجموعه گام برداریم.
وی ادامــه داد: در این بازدید از پروژه ها و تونل های انرژی زیرزمینی صنعت برق خراســان 
بازدیدی انجام شــد و مشاهده کردیم که فعالیت های زیادی برای احداث پروژه های صنعت 

برق خراسان در حال انجام است که هزینه زیادی هم در بر دارد.
مدیر کل بازرسی خراسان رضوی تصریح کرد: در حال حاضر برای احداث هر کیلومتر تونل 
انرژی 35 میلیارد تومان هزینه می شــود. هم اکنون ۲5 کیلومتر از تونل  انرژی در شهر مشهد 
احداث شــده و در حال بهره برداری اســت. از همین رو لازم اســت از مدیران صنعت برق 
استان خصوصا شرکت برق منطقه ای خراســان تقدیر کرد که خدمت مستمری برای تداوم 

برق رسانی به شهروندان انجام می دهند.
فتوحی عنوان کرد: این موضوع نشان می دهد حاکمیت به فکر مردم است و برای آنان تلاش 

می کند، بنابراین همه باید به توسعه کشور کمک کنیم.
در این بازدید حســین محمودی، مدیر عامل شرکت برق منطقه ای خراسان، به بیان جزئیات 
مربوط به پروژه های احداث تونل های انرژی در شــهر مشــهد و همچنین سایر برنامه های 

توسعه ای شرکت برای بهبود خدمات رسانی به شهروندان پرداخت.
به گزارش روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خراسان، وی با اشاره به راه اندازی یک شبکه 
کابلی ۴00 کیلوولت زیرزمینی در مشــهد بیان کرد: به دلیل محدودیت های موجود و رعایت 
مبلمان شهری کابل فشار قوی ۴00 کیلوولت در عمق 1۷ متری زمین برای تامین برق پست 
۴00 امام رضا)ع( در حال احداث است. این نخستین شبکه کابلی ۴00 هزار ولت کشور است 

که در شهر مشهد به هسته مرکزی منتقل می شود.
اتمام یک کیلومتر از پروژه احداث تونل انرژی ۴00 هزار ولتی در مشهد

محمودی با اشــاره به اتمام یک کیلومتر از پروژه احداث تونــل انرژی ۴00 هزار ولت امام 
رضــا)ع( بیان کرد: این کابل ها در تونل های انرژی احداث شــده زیر زمین مشــهد در حال 
کشــیده شدن است که البته ســاخت آن هزینه زیادی هم دارد، اما احداث آن برای کشور با 

ارزش افزوده همراه خواهد بود.
مدیر عامل شــرکت برق منطقه ای خراســان با بیان اینکه در حال حاضر بالغ بر ۲5 کیلومتر 
تونل در شــهر مشهد احداث شده، عنوان کرد: همچنین 1۲ کیلومتر دیگر تونل انرژی نیز در 
دســت احداث بوده و با احداث این تونل ها، توسعه های شبکه برق تا چند سال  آینده پوشش 

داده می شود.

معاون فرماندار مشهد: بانکها از 
سخت گیری در پذیرش ضامن پرهیز کنند

معاون برنامه ریزی و توسعه فرماندار مشهد گفت: بانک ها از سخت گیری و اعمال سلیقه در 
پذیرش ضامن برای اعطای تسهیلات اشتغال به متقاضیان در این شهرستان خودداری کنند.
به گزارش خبرنگار ایرنا، رضا رمضانی روز ســه شــنبه در جلسه بررسی مشکلات پرداخت 
تســهیلات اشتغال در مشهد افزود: از بانک های عامل درخواست داریم دریافت ضامن برای 
تسهیلات اشتغال را فقط بر اساس دستورالعمل های ابلاغی انجام دهند، نه اینکه وام گیرنده 
ضامن کارمند و کاســب به بانک معرفی می کند امــا بانک با بهانه های مختلف از پذیرش 

آنها سرباز زند.
وی گفت: به دنبال کوتاه کردن دیوانسالاری و بوروکراسی اداری پرداخت تسهیلات اشتغال 

بین دستگاه های حمایتی، بانک های عامل و تسهیلات گیرندگان هستیم.
رمضانی افزود: حوزه اشــتغال و پرداخت تسهیلات خوداشتغالی فعال نخواهد شد، مگر اینکه 
دیوانســالاری اداری را کاهش دهیم  و این هدف مهم با پای کار آوردن بانک ها و دستگاه 

اجرایی در حوزه اعطای تسهیلات حمایتی محقق خواهد شد.
معاون فرماندار مشــهد خاطر نشــان کرد: با توجه به افزایش ســقف تســهیلات اشــتغال 
دستگاه های حمایتی مانند بهزیستی، کمیته امداد، اداره کار و بخش مشاغل خانگی مشکلات 
پرداخت این تسهیلات در سال1۴00 را مورد بررسی قرار دادیم تا از تکرار این مشکلات در 
سال جاری برای وام گیرندگان جلوگیری شود.وی با بیان اینکه انحراف از پرداخت تسهیلات 
حمایتی قابل قبول نیســت، گفت: تسهیلات اشتغال باید به گونه ای باشد که صرفا در زمینه 
تولید و ایجاد اشــتغال هزینه شــود نه اینکه اگر مثلا تسهیلاتی برای راه اندازی یک کارگاه 
خیاطی داده می  شــود، به جای راه اندازی این کسب و کار، تسهیلات یاد شده صرف خرید 
خودروی شخصی یا لوازم خانگی شود.معاون برنامه ریزی و توسعه فرماندار مشهد ادامه داد: 
از ســوی دیگر به دنبال این هســتیم که وام گیرنده طرحی واقعی و قابل اجرا داشته باشد تا 
منجر به تولید شود، وام گیرنده باید قدرت پرداخت تسهیلات را نیز داشته باشد تا شاهد خلق 
یک بدهکار بانکی نشویم.شهرســتان مشهد 3.8 میلیون نفر جمعیت دارد که اکثریت آنان در 
کلانشهر مشهد ســکونت دارند. حدود یک میلیون و ۲50 هزار نفر از جمعیت مشهد ساکن 
مناطق حاشــیه ای هســتند.  حدود 500 هزار روستانشین نیز در ۴00 روستا و آبادی واقع در 

حوزه جغرافیایی شهرستان مشهد زندگی می کنند.
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زخم کنده کاری شرکت های خدمات رسان خراسان شمالی بر پیکره طرح هادی
 حفاری های بی برنامه دســتگاه های خدمات رسان و بی 
توجهی اهالی روســتا در رها کردن پساب خانگی موجب 

ضربه به طرح های هادی خراسان شمالی شده است.
به گزارش ایرنا، طرح هادی روســتایی طرحی است که 
ضمن ســاماندهی و اصلاح بافت موجود، نحوه استفاده 
از زمیــن برای عملکردهای مختلف از قبیل مســکونی، 
تولیدی، تجاری، کشــاورزی، تاسیسات و نیازمندی های 

عمومی روستایی را بازسازی و جانمایی می کند.
پایه چنین طرح هایی در کشــور از ســال 13۶۲ و تحت 
عنوان، روان بخشــی روســتاها توســط وزیر مسکن و 
شهرســازی وقت به اجرا گذاشته شد و در سال های بعد 
به خصوص از سال 13۶۶ توســط بنیاد مسکن انقلاب 

اسلامی با جدیت تمام پیگیری شد.
خراســان شمالی نیز در طی این ســال ها از برکات این 
طرح بی بهره نبوده و اکنون این طرح ها در بیش از ۴33 
روستای استان اجرایی شــده است به گونه ای که بهره 
مندی روستاییان استان بیش از میانگین کشوری است و 
اینک ۶0 درصد از جمعیت روستایی استان از مزایای این 

طرح بهره مند هستند.  
اگرچــه اجرای طرح هادی در روســتاها با صرف هزینه 
های ملی و استانی در طی این سالها بار زیادی بر دوش 
دولت گذاشــته اســت اما نکته قابل تامل این است که 
بنیاد مســکن انقلاب اسلامی اعلام کرده که طرح های 
هادی اجرا شده پس از تحویل به روستاییان بعد از مدتی 
تخریب می شوند و بی توجهی مردم روستا در نگهداری 
زیرساخت های این طرح مشکلاتی را ایجاد کرده و طول 

عمر این اقدامات ارزنده کاهش می یابد.  
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خراسان شمالی اعلام کرده 
که اعتبارات این طرح ها به صورت قطره چکانی تزریق 
شــده اســت و در حال حاضر اعتباری بــرای نگهداری 
از طــرح های هادی در روســتاها نــدارد و نگهداری از 
این طرح ها و جلوگیری از وارد شــدن خســارت به این 
زیرساخت ها در وهله نخست بر عهده خود اهالی روستا 
است و دهیاران و اعضای شــورای اسلامی روستاها به 
جهت اطلاع رسانی و حمایت از طرح ها نقشی بی بدیل 

دارند.
در موراد زیادی مشاهده می شــود که روستاییان بدون 
توجه به خســارت ها و اتلاف هزینه هایی که برای این 
طرح ها صرف شــده است، پســاب خانگی را در معابر 

رهاســازی می کنند که این اقدام تیشــه به ریشه طرح 
هــای هادی می زند و این همه هزینه و وقت را با ترک 

دادن به جداول و آسفالت کوچه ها را به باد می دهد.
اجرای خدمات توسعه ای به وسیله شرکت های خدمات 
رســان به ویژه  شــرکت گاز از دیگــر دغدغه ها برای 
نگهداری طرح های هادی روســتایی اســت چرا که در 
ســال های اخیر که خدمات رسانی شــرکت گاز توسعه 
یافته و میزان بهره مندی روستاییان استان از این مزیت 
به حدود 100 درصد رسیده است به فراخور حفاری های 
زیادی نیز در روســتاها انجام و صدمــه به این طرح ها 

افزایش یافته است.  
کنــده کاری های شــرکت های خدمات رســان زمانی 
عذاب آور می شــود که بنیاد مسکن انقلاب اسلامی هر 
ســاله به شرکت های خدمات رســان لیست طرح های 
هادی روســتایی را ارائه می دهــد و این طرح ها را باید 
به بنیاد اعلام کنند تــا قبل از اجرا فعالیت های عمرانی 
این شرکت ها انجام شود ولی این داستان خلاف جریان 
انجام می شــود و شــرکت های خدمات رسان وقتی به 
ســراغ روســتاها می روند که طرح هادی اجرا شده و به 
ناچار آسفالت و سنگ فرش ها شکافته می شود و هزینه 
های صرف شــده به نوعی دستخوش این بی برنامه گی 
ها قرار می گیرد و دســتگاه های خدمات رسان با وجود 
تکالیفــی که دارند، وضعیت معابر حفاری شــده را نیمه 

کاره رها می کنند.
 اسفیدان نمونه ای از بی مبالاتی خدمات رسان ها

این بــی توجهی مردم روســتایی و کنــده کاری های 
شرکت های خدمات رسان در روستای هدف گردشگری 

اسفیدان به خوبی مشهود است.
بومی های خراسان شــمالی نیک می دانند که روستای 
اســفیدان در ۴5 کیلومتری جنوب شرقی بجنورد یکی از 
روســتاهای پلکانی ایران است و در سال 1385 به عنوان 

زیباترین روستای ایران انتخاب شد.
طرح هادی در روســتای هدف گردشــگری اسفیدان به 
خوبی اجرا شــده است و اسفیدان نمونه ای از روستاهای 
زخم خورده از طرح های توسعه ای شرکت گاز است، بر 
اســاس اعلام مردم این روستا، حفاری های شرکت گاز 

پس از گذشت چند سال هنوز مرمت نشده است.   
یکی از اهالی روستای اسفیدان در این باره می گوید: بنیاد 
مسکن اقدامات خوبی در این روستا انجام داد اما عملیات 

گازرسانی به روستا مناطق زیادی از بهسازی های طرح 
هادی را تخریب کرد.

رضا رجبی می افزاید: بر اســاس نظر کارشناســان بنیاد 
مســکن؛ اجرای طرح هادی در این روستا ماه ها معطل 
عملیات گازرســانی بود و این طرح به تعویق افتاد ولی با 
اعلام شرکت گاز مبنی بر گازرسانی هوایی، بنیاد مسکن 
اقــدام به اجرای طرح هادی کرد ولی بعد از مدتی، کنده 
کاری های شــرکت گاز آغاز شد و به ناچار معابر حفاری 

شد.
وی می گوید: از اجرای گازرسانی به اسفیدان سال های 
سال سپری شــده، ولی این حفاری ها مرمت نشده و به 

حال خود رها شده است.  
خسارت به طرح هادی 1۰۰ روستا 

معاون عمران روســتایی بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
خراســان شــمالی هم در این باره می گویــد: نگهداری 
طرح های هادی روســتایی از دغدغه های بنیاد مسکن 
محسوب می شود و بهره برداران این طرح ها در روستاها 
به ویژه دهیاران و اعضای شــورای اسلامی باید در این 

زمینه مراقبت های لازم را داشته باشند.
علی اکبر صابری می افزاید: بر اســاس برآوردهای بنیاد 
مسکن، شرکت گاز در اجرای عملیات گازرسانی به طرح 
هادی 100 روســتای خراسان شمالی خسارت وارد کرده 
اســت بر اساس قانون دستگاه ها و شرکت های خدمات 
رسان مکلفند پس از حفاری و اجرای طرح های عمرانی 
نســبت به ترمیم تخریب ها اقــدام کنند، اما در عمل یا 
ترمیم نمی کنند و یا این کار را به صورت غیراصولی و با 

کیفیت پایین انجام می دهند.
وی با بیان اینکه نگهداری از طرح هادی، از نگرانی ها و 
دغدغه های ما است و از دهیاری ها انتظار داریم به این 
امر حساس تر باشند می گوید: بنیاد مسکن اعتباری برای 
نگهداری از طرح هادی در روستاها ندارد و تنها یک بار 
برای طرح هزینه مــی کند از این رو در صورت تخریب 
آسفالت و جدول در معابر روستایی نمی تواند اعتباری را 

برای ترمیم اختصاص دهد.
شرکت گاز: دهیاران مقصرند

شرکت گاز خراسان شمالی در این زمینه معتقد است که 
هر گونه عملیات گازرســانی در روستاها با تایید دهیاران 
انجام می شــود و در این موارد فعالیت غیرقانونی انجام 
نشده اســت، از طرفی بنیاد مســکن نیز تاکید دارد که 

دهیاران توجیه نیســتند و در این زمینه اطلاعات کافی 
ندارند و با قوانین این حوزه آشنایی لازم را ندارند.

مدیرعامل شــرکت گاز خراسان شــمالی در این باره می 
گوید: پایان کار گازرســانی در داخل روســتاها منوط به 
دریافت مفاصا حساب)تسویه حساب( از سوی دهیاران و 
بخشــداری ها است و اخذ مفاصا حساب به معنای انجام 

درست تعهدات پیمانکار گازرسانی است.
حســن رضا میربلوکی مــی افزاید: زمانــی که دهیاران 
عملیات گازرســانی را تایید می کنند به معنای این است 

که کار غیرقانونی انجام نشده است.
واکاوی شــرایط اجرای طرح هادی در خراسان شمالی 
حاوی این اســت که این طرح در ۴33 روستا معادل ۶0 
درصد از این مناطق اســتان اجرا شــده است و در ۷۲۲ 
روســتای بالای ۲0 خانوار نیز در دست اجراست که این 

رقم هفت درصد از میانگین کشوری بالاتر است.
بر اســاس آمار بنیاد مسکن انقلاب اســلامی خراسان 
شــمالی؛  طرح هادی پس از 10 ســال از تهیه نیازمند 
بازنگری اســت و بازنگری طرح هادی در 115 روستای 
استان انجام شده است ضمن اینکه اعتبارات جذب شده 
تاکنــون مربوط به طرح های نیمه تمــام هادی در این 
شهرستان بوده اســت و برای اجرای کامل این طرح در 
روســتاها نیاز به اعتبارات جدید است تا فاز اول اجرایی 

شود.
این شرایط به خوبی مسیر سخت اعتبارات را در طی چند 
سال نشــان می دهد و بروکراسی اداری و موازی کاری 
ها گریبان طرح هادی را گرفته اســت و ناهماهنگی بین 
شرکت گاز، بنیاد مسکن و عدم همکاری مردم روستا در 
نگهداری طرح های هادی موجب شده است تا بسیاری 
از هزینه های عمرانی در این روستاها هدر رود و ضرورت 

دارد در این زمینه مدیریت بهتری انجام شود.
بر اساس این گزارش اســتان 8۶3 هزار نفری خراسان 
شــمالی هزار و ۲9۷ روســتا و آبــادی دارد و حدود ۴۴ 
درصد از جمعیت  این اســتان در روستاها ساکن هستند 
و شهرستان بجنورد به عنوان مرکز استان 3۲۴ هزار نفر 
جمعیت دارد که ۲30 هزار آن در شــهر بجنورد ســاکن 

هستند.
بر اساس سرشماری ســال 95، حدود 111 هزار و ۲00 
خانوار در 103 هزار واحد مســکونی روســتایی خراسان 

شمالی سکونت دارند.  

۷۰ درصد پروانه های ساختمانی در مشهد به کمیسیون ها ختم می شوند
شهردار مشهد گفت: بیش از ۷0 درصد پروانه های ساختمانی 
در مشهد به کمیسیون ها ختم می شــوند تا جریمه و تعیین 

تکلیف شوند.
به گزارش خبرنگار ایرنا ســید عبدالله ارجائی روز سه شــنبه 
در نشست تخصصی مدیران بحران کلانشهرهای کشور در 
مشــهد با بیان اینکه طرحهای تفصیلی دور از واقعیت است، 
افزود: این به معنای خطاکار بودن ۷0 درصد مردم نیســت 

بلکه طرح توسعه شهری انطباقی با نیاز مردم ندارد.
وی خاطر نشــان کرد: 35 هزار حکم قلع بنا در مشهد وجود 
دارد که دســتگاه حاکمیتی اجازه اجرای آن را نمی دهد،  این 
رقم در تهران دو برابر و در تمام کلانشهرهای کشور بالای 

150 هزار حکم  است.
شــهردار مشــهد اضافه کرد: یکی از مشکلات عدم انطباق 
طرح ها با نیاز مردم اســت، مردم در کمیســیون ماده 100 

جریمه می شوند مگر سلامت مردم را می توان با جریمه حل 
کرد؟

وی با طرح این پرســش که باید چــه اقداماتی انجام دهیم 
که متروپل ها در راه نباشند، افزود: برای تحقق این موضوع 
گواهی ایمنی ســاختمان و گواهی پایداری ساختمان را باید 
الزام کرد که امری شدنی است و قانون نیز پشتیبانی می کند.
ارجائی ادامه داد: ساختمان های دارای مشکل باید رفع نقص 
شوند و ســاختمان های جدید نیز گواهی پایداری ساختمان 

را باید اخذ کنند.
از ابتدای امسال تا کنون 900 رای قلع بنا در کمیسیون ماده 

100 صادر اما تنها پنج درصد از آنها اجرا شده است.
از ابتدای سال جاری تا دهم تیرماه، چهار هزار و 5۲0 پرونده 
در  کمیســیون ماده 100 شهرداری مشهد رسیدگی شد که  
بــرای ۲3 درصد از این تعداد، رای جریمه و برای ۲0 درصد 

نیز رای قلع صادر شده است.
همچنین پارسال ۲00 ساختمان در مرحله اسکلت در مناطق 
13 گانه مشهد با دستور قضایی تخریب شد و حدود 800 بنا 

و دیوارهای خطری فاقد استحکام برچیده شد.
کمیسیون ماده 100 شــهرها دارای شخصیت حقوقی مجزا 
از شــهرداری هستند اما محل اســتقرار این کمیسیونها در 
شهرداری است. این کمیســیونها یکی از مراجع اختصاصی 
خارج از دادگستری هســتند و اعضای تشکیل دهنده آن را 
نمایندگان وزارت کشور، دادگستری، شورای اسلامی شهر و 
شهرداری تشکیل می دهند که در این بین نماینده شهرداری 
حق رای ندارد و تنها برای ادای توضیحات در جلســات این 

کمیسیون حاضر می شود.
نشســت تخصصی مدیران بحران کلانشــهرهای کشور به 

میزبانی شهرداری مشهد امروز ۲8 تیرماه برگزار شد.

دبیر کمیســیون هماهنگی بانک های خراسان شمالی گفت: امسال سهیمه پرداخت 
تسهیلات اشــتغالزایی بند ب ماده 1۶ قانون بودجه با ۲ برابر افزایش به چهار هزار 

و 500 میلیارد ریال رسید.
علــی اکبر هدایتی در گفت و گو بــا خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: اعتبارات تبصره 
ب ماده 1۶ قانون بودجه کشــور برای خوداشــتغالی و ایجاد مشاغل خانگی است 
و فقرزدایی و توانمندســازی مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( و بهزیســتی 
بیشتر جامعه هدف آن است و سه دستگاه متولی کمیته امداد، بهزیستی و بنیاد امور 

ایثارگران بیشترین سهم این اعتبارات را دارند.
به گفته وی؛ این تسهیلات اشتغالزایی تکلیفی که سال گذشته ۲ هزار و 350 میلیارد 

ریال بود از 90 تا 100 درصد جذب و پرداخت شــد.دبیر کمیســیون هماهنگی بانک های خراسان شمالی در مورد تسیهلات 
ودیعه مســکن اقشار آســیب دیده از کرونا نیز افزود: سهمیه خراسان شمالی از این تسهیلات 9۲0 میلیارد ریال بود که 100 
درصد آن پرداخت شــد.هدایتی با بیان اینکه افزایش تســهیلات تکلیفی موجب افزایش مصارف بانک ها می شود، افزود: به 
همین دلیل پیشنهاد می شود تا با کمک بانک مرکزی آمار تسیهلات تکلیفی از آمار مصارف بانک های خراسان شمالی خارج 

شود تا نسبت مصارف به منابع تعدیل و مشمول جریمه های بانک مرکزی نشود.
وی یکی دیگر از چالش های پیش روی بانک های خراسان شمالی را پرداخت سودهای نامتعارف بیان کرد و افزود: پرداخت 
ســود غیر متعارف بانک های خصوصی به ســپرده ها موجب شده تا مردم سرمایه های خود را از بانک های عضو کمیسیون 

هماهنگی خارج کنند و به سمت بانک های خصوصی سوق دهند.

مدیر کل تامین اجتماعی خراســان شمالی گفت: ۲ هزار و ۴۲9 نفر از زنان خانه دار 
این استان از ابتدای سالجاری تاکنون زیر پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار گرفتند.
جواد یزدانی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا بر طرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی تاکید 
کرد و اظهار داشــت: بیمه زنان خانه دار از جمله حمایت هایی است که به  آسانی و 
در کوتاهترین زمان ممکن به زنان ارایه و فرایند ورود به جمع بیمه شــدگان تامین 
اجتماعی به سادگی انجام می شود که از مجموع بیمه شدگان این استان یکهزار و 

۲39 نفر با استفاده از گوشی همراه ثبت نام خود را انجام دادند.
وی افزود: مشمولان این قانون تمامی زنان 18 تا 50 ساله را شامل می شود و نرخ 
حق بیمه برای این قشــر شامل مقادیر مختلف 1۲، 1۴ و 18 درصد است که بسته 

به نوع خدمات یکی از آنها را انتخاب می کنند.
مدیرکل تامین اجتماعی خراسان شمالی اضافه کرد: استقبال زنان خانه دار خراسان شمالی از بیمه در سال جاری افزایش یافته 

است و چشم انداز خوبی در این مسیر متصور می شود.
وی اضافه کرد: هیچ شــاخصی برای بیمه زنان در کشــور وجود ندارد تا در این خصوص مقایسه ای انجام شود، اما آمار بیمه 

شدگان زن در خراسان شمالی با توجه به جمعیت استان مناسب است.
یزدانی بیمه زنان خانه دار را فرصتی برای بانوان خانه دار و بیکار دانست و افزود: زنان جامعه ما با پرداخت حق بیمه در دوران 
میانســالی و کهنســالی از مزایای بازنشستگی و دریافت مستمری برخوردار می شــوند و سقفی مطمئن را برای خود پوشش 

می دهند.

افزایش دو برابری اعتبارات ماده ۱6 قانون بودجه در خراسان شمالی 2 هزار و 42۹ نفر از زنان خانه دار خراسان شمالی بیمه تامین اجتماعی شدند
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 ساپینتو از باشگاه برزیلی شکایت کرد
سرمربی تیم فوتبال استقلال از باشگاه واسکو دوگاما به فیفا شکایت کرد.

بــه گــزارش تســنیم، ریــکاردو ســاپینتو کــه اخیــراً بــا امضــای قــراردادی دو ســاله 
بــه طــور رســمی هدایــت تیــم فوتبــال اســتقلال را برعهــده گرفــت، از یــک باشــگاه 
ــه  ــود، ب ــه کار ب ــه عنــوان ســرمربی در آن مشــغول ب برزیلــی کــه پیــش از ایــن ب
ــایت  ــزارش  س ــاس گ ــر اس ــرد. ب ــکایت ک ــا( ش ــال )فیف ــی فوتب ــیون جهان فدراس
برزیلــی »گلوبــو اســپورت«؛ ســاپینتوی ۴9 ســاله بــه دلیــل دســتمزدهای معوقــه از 

باشــگاه واســکودوگاما بــه فیفــا شــکایت کــرده اســت.
ــورش روی  ــاه حض ــه م ــول س ــی در ط ــی پرتغال ــن مرب ــزارش؛ ای ــن گ ــق ای طب
نیمکــت ایــن تیــم برزیلــی، بیــن ماه هــای اکتبــر تــا دســامبر ۲0۲0 دســتمزدی از 
ایــن باشــگاه دریافــت نکــرده و بــه هیمــن خاطــر بــه فیفــا شــکایت کــرده اســت. 
ــه  ــت ک ــده داش ــکودوگاما را برعه ــت واس ــازی هدای ــوع در 15 ب ــاپینتو در مجم س

ــا ایــن تیــم برزیلــی کســب کــرد. ــرد ب تنهــا 3 ب
ــتیارانش  ــاپینتو و دس ــت؛ س ــود آورده اس ــزارش خ ــه گ ــپورت« در ادام ــو اس »گلوب
ــه ای  ــا نتیج ــد، ام ــل کنن ــتانه ح ــورت دوس ــه ص ــاع را ب ــا اوض ــد ت ــلاش کردن ت
ــه فیفــا شــکایت  ــرای گرفتــن حقــش ب نداشــت و او در نهایــت تصمیــم گرفــت ب
کنــد. بدهــی باشــگاه واســکودوگاما بــه ســاپینتو و دســتیارانش  1.۴ میلیــون رئــال 

ــورو( اســت. ــزار ی ــل )۲۶0 ه برزی

ارائه درخواست تجدید نظر سردار آزمون 
در پرونده جنجالی

درخواســت تجدیدنظــر ســردار آزمــون در پرونــده جنجالــی اش در خــاک روســیه بــه 
دادگاهــی در ســن پترزبورگ ارســال شــد.

ــل  ــر اه ــی دخت ــل حقوق ــف، وکی ــیه؛ دیمیتری ــی روس ــپورتس دیل ــزارش اس ــه گ ب
ــت  ــدری و دریاف ــرای احــراز پ ــون ب ــاره شــکایت او از ســردار آزم شــهر کازان درب
نفقــه کــه بــا حکــم دادگاه علیــه مهاجــم ایرانــی پیشــین زنیــت بــه پایــان رســید، 
ــت  ــم دادگاه درخواس ــه حک ــده و علی ــت ش ــون ثب ــردار آزم ــکایت س ــت: ش گف

ــت. ــر داده اس تجدیدنظ
ــه  ــم ک ــد بگوی ــاره بای ــن ب ــرد: در ای ــه خاطرنشــان ک ــی در ادام ــل روس ــن وکی ای
ــه  ــرار نگرفت ــرش دادگاه ق ــورد پذی ــوز م درخواســت تجدیدنظــر ســردار آزمــون هن
ــکایت  ــن ش ــاره ای ــش هایی درب ــی پرس ــاید قاض ــت. ش ــی اس ــه بررس و در پروس
داشــته باشــد. اطلاعــات بیشــتر در ســایت دادگاه منتشــر خواهــد شــد. همــه چیــز 
از ســوی مــا کنتــرل می شــود. اگــر شــکایت ســردار آزمــون پذیرفتــه شــود بــه مــا 
ــن شــکایت  ــه آن داده خواهــد شــد. همچنی ــراض ب ــرای طــرح اعت ــی ب هــم مهلت
ــرای  ــه های دادگاه ب ــی رود. جلس ــینایا م ــان باس ــن پترزبورگ در خیاب ــه دادگاه س ب
بررســی درخواســت تجدیــد نظــر ســردار آزمــون و تمــام مــوارد دیگــر آنجــا تشــکیل 

خواهنــد شــد.
ســردار آزمــون در ســال های ۲013 تــا ۲01۶ و ۲01۷ تــا ۲018 در تیــم روبیــن کازان 
بــازی کــرد. او در ۶۷ بــازی 1۲ گل بــرای ایــن تیــم بــه ثمــر رســاند. ســردار آزمــون 
ــت و زمســتان ســال  ــال یاف ــت ســن پترزبورگ انتق ــه زنی ــن کازان ب ســپس از روبی

گذشــته نیــز بــه بایرلورکــوزن آلمــان فروختــه شــد.

شوک به پرسپولیس: کاسیانو مصدوم 
شد!

کاســیانو دیــاز مهاجــم موردنظــر پرســپولیس از ناحیــه کشــاله ران مصــدوم شــده و 
بــه چهــار هفتــه زمــان بــرای بازگشــت بــه میادیــن نیــاز دارد.

ــاز مهاجــم 3۲ ســاله مدنظــر پرســپولیس  ــه گــزارش »ورزش ســه«، کاســیانو دی ب
کــه بیــش از یــک مــاه پیــش بــه عنــوان گزینــه ایــن تیــم مطــرح شــد و در ایــن 
مــدت چنــد دور مذاکــرات بــرای جــذب وی صــورت گرفــت، ایــن روزهــا در تمریــن 

ویــزلا غایــب اســت.
در حالــی کــه تصــور می شــد غیبــت او بــه دلیــل جدایــی اش از ایــن تیــم بــوده امــا 
یکــی از مســئولان ایــن تیــم پرتغالــی در پاســخ بــه اســتعلام خبرنــگار مــا اعــلام 

کــرد کــه »مصدومیــت« علــت غیبــت او در تمرینــات بــوده اســت.
باشــگاه ویــزلا 5 روز پیــش در خبــری اعــلام کــرد کــه »کاســیانو تحــت درمــان 
قــرار گرفتــه« اســت.وی همچنیــن تاکیــد کــرد کــه کاســیانو در مجموعــه تمرینــی 
باشــگاه ویــزلا حضــور دارد امــا تمریناتــش بــه کار بــا کادر پزشــکی مربــوط اســت.
ــا ایــن  بــه نظــر می رســد آســیب دیدگــی کاســیانو از ناحیــه کشــاله ران باشــد و ب
ــل خواهــد شــد  ــر از قب ــرای پرســپولیس پیچیده ت ــاز ب حســاب جــذب کاســیانو دی
ــی در  ــه عبارت ــود و ب ــد ب ــن دور خواه ــه از میادی ــار هفت ــل چه ــه او حداق ــرا ک چ

ــد. ــازی کن ــپولیس ب ــرای پرس ــد ب ــت و دوم می توان ــگ بیس ــروع لی ش
ــار دیــاز در دیــدار دوســتانه برابــر بــراگا حضــور یافــت و ســپس در ســه  آخریــن ب

بــازی دوســتانه بــرای تیمــش بــازی نکــرد.
آخریــن حضــور کاســیانو در بــازی دوســتانه مقابــل بــراگا بــود و پــس از آن وی زیــر 

نظــر کادرپزشــکی کارهــای خــود را دنبــال کــرد.
همچنین وی در فهرست مسافران امروز ویزلا به کویاس هم حضور ندارد.

کاســیانو دیــاز کــه بــا آقــای گلــی در لیــگ دو پرتغــال باعــث شــد تــا ویــزلا بــه 
لیــگ برتــر ایــن کشــور صعــود کنــد، قــرار بــود بــا انتقــال 300 هــزار یورویــی بــه 
ــن باشــگاه »مشــکل بانکــی  ــران ای ــه مدی ــه گفت ــا ب ــل شــود ام پرســپولیس منتق
ــا ایــن  در انتقــال رقــم رضایــت نامــه و مذاکــره بــر ســر آپشــن ها« باعــث شــد ت

انتقــال در بــن بســت قــرار بگیــرد.

رفتار فدراسیون با اسکوچیچ تحقیرکننده بود
کارشــناس فوتبال با انتقاد از تصمیمی که فدراسیون فوتبال 
در مورد سرمربی تیم ملی اتخاد کرد، گفت: رفتار شایسته ای 
با اسکوچیچ انجام نشد و این باعث می شود او هیچ اقتداری 

در تیم ملی نداشته باشد.
رحمان رضایی در گفتگو با خبرنگار مهر به رفت و برگشــت 
اســکوچیج در تیم ملی اشــاره کرد و اظهار داشــت: فرایند 
اتفاقاتی که برای ســرمربی تیم ملی افتاد باعث شــد تا کار 
سخت او در جام جهانی بسیار سخت تر شود. البته اگر در جام 

جهانی سرمربی تیم ملی باشد!
ملی پوش سابق کشورمان بیان داشت: اگر قرار به برکناری 
مربی باشــد، این پروسه رسم و عرف خاص خودش را دارد. 
ابتدا باید قدرت های تصمیم گیر در فدراســیون خودشــان 
در این مورد به جمع بندی می رســیدند؛ نه اینکه دوگانگی 

تصمیم وجود داشته باشد.
وی افزود: بعد از جمع بندی باید ســرمربی را در جلســه ای 
محرمانه توجیه کرده و ســپس جدایی او را اعلام می کردند. 
ضمن اینکه قبل از برکناری ســرمربی باید جانشین او را هم 

انتخاب می کردند.
این پیشکسوت فوتبال ایران ادامه داد: هیچ یک از این قواعد 
اجرا نشــد و بعد از برکنار کردن اسکوچیچ اختلاف نظرها در 
این خصوص آشــکار شد و سرانجام از آنجایی که جانشینی 
هم برای او انتخاب نشــد مجدداً خودش را باز گرداندند. این 
رفتار با یک سرمربی زننده است و منجر به تحقیر او می شود.

رضایی گفت: در خوش بینانه ترین حالت اگر اســکوچیچ در 
جام جهانی هم ســرمربی ایران باشد، بازیکن مطمئن است 
که بعد از جام جهانی هیچ شانسی برای ادامه کار با تیم ملی 
ندارد و همین دیدگاه باعث می شــود بازیکنان و به خصوص 
آنهایی که مخالف اســکوچیچ هســتند از او تمکین نکنند و 
دو دســتگی بین بازیکنان تیم ملی هــم افزایش پیدا کند. 
دســت آخر هم دود همه اینها در چشــم تیم ملی و فوتبال 

ایران می رود.
کارشناس فوتبال گفت: یک روز اسکوچیچ را برکنار کردند و 
گفتند صلاحیت ندارد، 10 روز او را ابقا کردند. اگر صلاحیت 
نــدارد که چرا امروز ابقا شــد و اگر صلاحیــت دارد، کمیته 
فنی چطور تشــخیص داد که او صلاحیت ندارد. اینها همه 
ابهاماتی اســت که در خصوص اسکوچیچ وجود دارد و باید 

روشن شود.
مدافع ســابق تیم ملی ایران تاکید کرد: اســکوچیج خودش 
را مســتحق نشســتن روی نیمکت تیم ملی در جام جهانی 
می داند و برای همین این رفتار تحقیرآمیز را تحمل کرد. اما 
کار او بسیار سخت اســت و من از الان پیش بینی می کنم 
تعــدادی از بازیکنان تیم ملی مقابل او جبهه گیری می کنند. 
البته باید خدا را شــکر کنیم که فعلًا اردو یا بازی تدارکاتی 

نداریم که این اختلافات بیش از این عیان شود.
مربی فوتبال گفت: به عنوان کارشــناس فوتبال و فردی که 
ســال ها در تیم ملی بازی کرده از ملی پوشــان درخواستی 

دارم و آن هم این اســت که در این مــدت به خاطر منافع 
ملی اختلافات شخصی را کنار گذاشته و مربی تیم ملی چه 
اســکوچیچ بود یا هر فرد دیگری، در کنار هم و برای هم از 

حیثیت فوتبال ایران در قطر دفاع کنند.

وی در خاتمه بیان داشــت: امیدوارم شرایط به گونه ای باشد 
که آرامش به تیم ملی بازگردد و با توجه به اینکه ملی پوشان 
مــا اکثر لژیونر و حرفه ای هســتند، رفتاری حرفه ای از خود 

نشان دهند و کارشان را با قدرت در تیم ملی ادامه دهند.

انتقاد تند مجتبی جباری از مهدی تاج

 مشکلات فوتبال خود »تو« بودی!
با  ایران  فوتبال  ملی  تیم  پیشین  بازیکن 
گفت:  فوتبال  فدراسیون  انتخابات  به  اشاره 
اصلاح  برای  تاج  مهدی  است  مشخص 

اشتباهات خودش رأی می آورد.
اشاره  با  جباری  مجتبی  مهر،  گزارش  به 
فوتبال  فدراسیون  روی  پیش  انتخابات  به 
برای تعیین رئیس و یکی از اعضای هیأت 
برگزار می شود، گفت:  رئیسه که 8 شهریور 
فدراسیون  رئیس  که  است  مشخص  کاملًا 
تاج رئیس بعدی  چه کسی می شود. مهدی 
فدراسیون است. او با ریسک انتخاب نشدن 

نیامده است.
مشکلات  که  است  آماده  تاج  افزود:  وی 
تاج را حل کند. شرایط فوتبال ما به همین 
شکل است. قحط الرجال وجود دارد. کسی 
نبود مشکلاتی که تاج به وجود آورده است 

به  تا زمانی که خودش دوباره  را حل کندو 
ارائه  به  حاضر  بود،  برنگشته  همان صندلی 

توضیحات نبود.
ایران  تیم ملی  اگر آن  جباری تصریح کرد: 
نتیجه  اسکوچیچ  با  تاج(  ریاست  دوران  )در 
می شدیم.  فوتبال  فاجعه  درگیر  نمی گرفت، 
شما گذاشتید و رفتید و تیم ملی آسیب دید. 
آن وقت الان تیم ملی به جام جهانی رسیده 
و پول هایی آمده است. آن وقت تو برگشتی 

کاری را انجام دهی.
بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران تأکید 
کرد: خود او می گوید آمده ایم موارد را حل 
کنیم. موارد خود تو بودی. اگر آدم های این 
کشور فرصت جبران اشتباهات این چنینی را 
داشتند، میزان محکومیت مردم خیلی کمتر 

می شد.

صحبت  برتر  فوتبال  برنامه  با  که  وی 
اشتباه است  انتخاب  ادامه داد: روند  می کرد 
چون فرد دیگری به جز او نیست. وقتی ما 
رئیس  می آوریم،  وجود  به  را  محدودیت ها 
فدراسیون برای دور بعدی هم می تواند رأی 
انجام  نخواهد  هم  خودش  اگر  کند.  جمع 
دهد، فرد مورد حمایت خودش را در جایگاه 

خود قرار می دهد.
جباری اظهار داشت: مگر در کشور ما مدیر 
وجود ندارد؟ چه کاری در این فوتبال کردید 
می توانند  نخبه ها  و  فوتبالی  مدیریت  که 
آقایان  کنند.  را حل  و مشکلات  شوند  وارد 
داشته  فوتبالی  مدیریت  سال   10 می گویند 
را  آن  می توان  روزه  دو  که  صورتی  در  اند 

یاد گرفت.
در  ایران  فوتبال  ملی  تیم  پیشین  بازیکن 

ادامه صحبت های تند و تیز خود در خصوص 
فدراسیون  انتخابات  در  تاج  مهدی  نامزدی 
می خواهیم  را  مدیری  اتفاقاً  گفت:  فوتبال 
نداند.  را  فعلی  فوتبالی  فاسد  مناسبات  که 
هر کدام از مدیران فوتبالی آمده اند، جا پای 
فرد قبلی گذاشته اند. خب مشخص است که 

فوتبال درست نمی شود.
از  مثال  طور  به  را  نفر  یک  داد:  ادامه  وی 
خارج از کشور بیاورید که نداند در این فوتبال 
چه خبر است. او ظرفیت و توانایی های ما را 

بشناسد و برنامه بدهد.
جباری تصریح کرد: اگر تاج هم رأی نیاورد، 
هم  با  همگی  که  می آورد  رأی  دیگر  یکی 

یک شکل و یک جور هستند.
بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران گفت: 
انتخابات یک  این  و  دارد  تأسف  واقعاً جای 

تاج  است.  کننده  ناامید  عقب  به  برگشت 
جایگاهی که در AFC دارد را از فوتبال ایران 
یا  اینفانتینو  اگر  می کند  فکر  وقت  آن  دارد. 
با  او می گویند مهدی! پس  به  شیخ سلمان 
او خیلی صمیمی هستند. در حقیقت او انتظار 

دارد به او بگویند آقای تاج.
ایم.  شده  محدود  خیلی  ما  گفت:  جباری 
در  است.  بسته  خیلی  فوتبالی کشور  فضای 
خودمان هستیم و بازیکنان خودمان را داریم 
که برای آن یک جام برگزار می کنیم. نیمکت 
مربیان خود را طوری انتخاب می کنیم که به 
نیمکت حریف در درگیری و دعوا پیروز شود. 
فوتبال  اساسنامه  نوشتن  درباره  گونه ای  به 
صحبت می کنند که انگار قرار است خودمان 
این یک موضوع کاملًا ساده در  را بکشیم. 

مدیریت فوتبال ایران است.

5۱۱/۱ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضــوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی و اراضی و 
ســاختمانهای  فاقد سند رســمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/9/۲0 و برابر رای شماره 1۴01۶030۶00۶0013۷5 هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه 
و بلامعارض متقاضی خانم مریم اکبری فرزند خداداد به شــماره شناســنامه 1۴ صادره از تربت حیدریه 
نســبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مســاحت 119 ) یکصد و نوزده  متر مربع( قسمتی از پلاکـ  
۲99 مجزی از 5۷ فرعی از اراضی مظفریه پلاک ۲38 اصلی دهســتان اربعه واقع در خراســان رضوی 
بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع الواســطه از مالک رســمی غلامحسین عصاران 
محرز گردیده اســت. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه 
محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته 
باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم 
و رســید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواســت بــه اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 
صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار 

نوبت اول: 1۴01/۴/13. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/۴/۲9
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

5۱۱/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضــوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی و اراضی و 

ســاختمانهای  فاقد سند رســمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/9/۲0 و برابر رای شماره 1۴01۶030۶00۶000۶01 هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه 
و بلامعارض متقاضی دولت جمهوری اســلامی ایران به نمایندگی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده 
ای به شناسه ملی 1۴003۲3۲۷۷0 نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین به مساحت ۲0۲۲/89  متر مربع 
) دوهزار وبیســت و دو و هشــتاد و نه صدم مترمربع( قسمتی از پلاکـ  ۲09  اصلی دهستان رخ واقع در 
بخش پنج تربت حیدریه واگذاری از مالکین رسمی من جمله  آقایان علی اکبر محمدزاده و حسن علیزاده 
و محمد علی گرمایی و غیره محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشــار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
به آرای اعلام شــده اعتراض داشــته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواســت به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی 
که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/۴/13. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/۴/۲9
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

5۱۱/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه یک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضــوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای  فاقد سند رســمی . برابر رای شماره 1۴00۶030۶0030018۷۶-1۴00/11/۶ هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک مشــهد ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای ســعید کشــافی فرزند 

غلامرضا به شــماره شناسنامه ۴001 صادره از مشهد در ششدانگ یک باب محوطه محصور مشتمل بر 
بنای احداثی به مساحت  1۲۶/85 متر مربع قسمتی از پلاک باقیمانده 3۲ فرعی از ۲0  اصلی بخش 9 
مشهد ، حوزه ثبت ناحیه یک مشهد واقع در مصلی 1۶ پلاک 15 خریداری از مالک رسمی آقای هادی 
تفقد محمد پور محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد. 

م.الف۷93 تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/۴/۲9. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/5/15
علی فضلی ـ سرپرست ثبت اسناد و املاک منطقه  یک مشهد

5۱۱/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهــی موضــوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی و اراضی و 
ســاختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شــماره 1۴01۶030۶۲۷1000۷15  هیات  موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم نساء روانستان فرزند محبوب در ششدانگ 
یک باب خانه به مســاحت 85/۶5 متر مربع قسمتی از پلاک  5۲03 فرعی از  1۲ اصلی بخش  9 واقع 
در ۲0 متری طلاب علیمردانی ۲3 سمت راست کوچه ۲ متری دوم درب روبرو پلاک ۶۴ اعیان متعلق 
به خود متقاضی و عرصه موقوفه آســتان قدس رضوی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م.الف۷5۷ تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/۴/1۴. تاریخ انتشار 

نوبت دوم: 1۴01/۴/۲9
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

آسیب جدی به تلسکوپ »جیمز وب« در اثر برخورد با ریزشهاب سنگ

 گــزارش جدیدی در مورد تلســکوپ فضایی »جیمز وب« نشــان 
می دهد که آســیب واردشده به این تلســکوپ در اثر برخورد با یک 
ریزشهاب ســنگ، احتمالا بیشــتر از آن چیزی است که پیشتر تصور 

می شد. 
به گزارش ایســنا و به نقل از فوربس، دانشمندان گزارش داده اند که 
آسیب واردشــده به »تلسکوپ فضایی جیمز وب«)JWST( که طی 
برخورد با یک ریزشهاب سنگ در اواخر ماه مه ۲0۲۲ پیش آمده بود، 

ممکن است بدتر از آن چیزی باشد که پیشتر تصور می شد.
گروهی از دانشــمندان در مقاله جدیدی که در پی انتشــار نخستین 
تصاویر باورنکردنی جیمز وب به چاپ رســید، عملکرد این تلسکوپ 
فضایی را در مرحله راه اندازی آن تشــریح کردند. آنها مشــکلاتی را 
گزارش دادند و خاطرنشــان کردند کــه نمی توان آنها را اصلاح کرد. 
همچنین، دانشمندان متذکر شدند که این مشکلات، اثر کوچکی بر 

توان عملیاتی تلسکوپ دارد که هنوز قابل اندازه گیری نیست.
این گزارش که در مورد طول عمر پیش بینی شده تلسکوپ جیمز وب 
است، نشان می دهد که در حال حاضر، بزرگترین منبع عدم قطعیت، 
اثرات بلندمدت برخوردهای ریزشهاب سنگ است که آینه تلسکوپ را 

به آرامی تخریب می کند.
همان طور که پیشــتر گزارش شــده، آینه ۶.5 متری وب شامل 18 
بخش متشکل از بریلیوم-طلا است. یکی از آنها که »C3« نام دارد، 

بین ۲3 و ۲5 مه ۲0۲۲ با ذرات کوچک گرد و غبار برخورد کرد.
از زمان پرتاب جیمز وب، پنج ریزشهاب سنگ کوچکتر دیگر نیز به آن 
اصابت کرده اند. مهندسان پیش از پرتاب جیمز وب، تقریبا یک برخورد 

جزئی در هر ماه را پیش بینی کرده بودند.
با توجه به مصرف سوخت، تلسکوپ باید ۲0 سال در فضا دوام بیاورد 
اما نویسندگان این گزارش اظهار داشتند که دانشمندان مطمئن نیستند 
که ضربات ناشی از ریزشهاب سنگ ها، چه میزان تأثیری بر عملیات 

جیمز وب خواهند داشت.
ریزشهاب سنگ ها، خطر شناخته شده ای برای عملیات فضایی هستند 
و مواجهه با آنها برای دانشمندان به هیچ وجه تازگی ندارد. »ایستگاه 
 Hubble( »و »تلســکوپ فضایــی هابل )ISS(»فضایی بین المللی
Space Telescope( از جمله برنامه های بلندمدتی هســتند که به 
رغم حملات گاه به گاه با ســنگ های فضایــی، همچنان فعال باقی 
 Lagrange( »۲ مانده اند. با وجود این، مدار وب در »نقطه لاگرانژی
Point ۲( کــه حدود 1.5 میلیون کیلومتر از زمین فاصله دارد، ممکن 

است خطر را به طور قابل توجهی تغییر دهد.
»توماس زوربوشن«)Thomas Zurbuchen(، معاون اداره ماموریت 
علمی ناسا، در توییتی که پس از برخورد C3 منتشر شد، نوشت: پس 
از ارزیابی های اولیه، گروه دریافتند که تلسکوپ هنوز در سطحی عمل 

می کند که فراتر از همه الزامات ماموریت است.
 C3 با وجود این، گزارش جدیدی نشــان می دهد که آسیب به بخش
می تواند جدی تر از آن چیزی باشــد که در ابتدا تصور می شد. در این 
گزارش آمده اســت که از شــش برخورد ریزشهاب سنگ که تاکنون 
از طریق »ســنجش جبهه موج«)wavefront sensing( شناسایی 

شده اند، پنج مورد اثرات ناچیزی داشته اند. در مقابل، ریزشهاب سنگی 
که در بازه زمانی ۲۲ تا ۲۴ مه ۲0۲۲ به بخش C3 برخورد کرد، باعث 

تغییر قابل توجه و غیرقابل اصلاحی در شکل کلی آن بخش شد.
علاوه بر این، این گزارش نشــان می دهد که این رویداد، بیشــتر از 
انتظارات پیشین در مورد آسیب ناشــی از یک ریزشهاب سنگ بوده 
و به آغاز تحقیقات و مدل ســازی بیشتر توسط گروه پروژه جیمز وب 

انجامیده است.
اگرچه ممکن اســت جیمز وب برای ۲0 ســال دوام داشته باشد که 
یک دهه بیشــتر از آن چیزی اســت که پیشــتر انتظار می رفت اما 
مهندسانی که جیمز وب را طراحی کرده اند، می دانند که آینه ها و سپر 
خورشــیدی آن به طور اجتناب ناپذیری ممکن است در اثر برخورد با 

ریزشهاب سنگ ها به آرامی تخریب شوند.
همچنیــن انتظار می رود که آشکارســازهای جیمــز وب به تدریج 
توســط ذرات باردار آســیب ببینند؛ این در حالی است که امکان دارد 
ســپر خورشــیدی و عایق پنج لایه آن نیز در اثــر هوازدگی فضا به 
فرسایش دچار شــوند.از آنجا که آینه جیمز وب در معرض برخورد با 
ریزشهاب ســنگ های فضایی قرار می گیرد، اجتناب از آنها برای این 
تلسکوپ دشوار است. این گزارش می گوید که هر فضاپیمایی ناگزیر 
با ریزشهاب سنگ ها مواجه می شود. این موضوع می تواند شش تغییر 
شــکل موضعی روی ســطح آینه اصلی را توجیه کند که به برخورد 

ریزشهاب ها نسبت داده می شود.
آیا برخورد C3 اتفاقی بود؟ در این گزارش آمده است: هنوز مشخص 
نیست که آیا برخورد ماه می ۲0۲۲ به بخش C3، یک رویداد نادر بود 
یا این که تلسکوپ ممکن است بیشتر از مدل سازی پیش از پرتاب، در 

معرض آسیب ریزشهاب سنگ ها باشد.
امید می رود که این رویداد فقط یک بار طی چندین ســال باشــد اما 
پژوهشــگران اکنون قصد دارند جمعیت ریزشهاب سنگ های مجاور 
جیمز وب، چگونگی تأثیر ضربه ها بر آینه های بریلیوم-طلا و چگونگی 

کاهش حملات بعدی را بررسی کنند.
در این گزارش آمده اســت که یک راه حل ممکن می تواند به حداقل 
رساندن زمان صرف شده برای جستجوی جهت حرکت مداری باشد 

که از نظر آماری، بیشتر در معرض ریزشهاب سنگ ها است.

 محققان مغز مگس ها را 
هک کردند

محققان دانشــگاه رایس نشــان داده اند که چگونه می توان مغز 
مگس های میوه را هک کرد تا آنها را از راه دور کنترل کرد.

به گزارش نیواطلس، مگس ها بعد از هک شــدن در عرض یک 
ثانیه پس از ارســال فرمان به نورون های خاصی در مغزشــان، 

اعمال خاصی را انجام دادند.
این گروه با مهندســی ژنتیکی مگس هارا شــروع به کار کردند 
تا یک کانال یونی حســاس به گرمــا را در برخی از نورون های 
این حشــرات ایجاد کنند. هنگامی که ایــن کانال گرما را حس 
کند، نورون ها را فعال می کند و هر نورون باعث می شــود مگس 
بال هایش را باز کند، اقدامــی که اغلب در طول جفت گیری رخ 

می دهد.
محرک حرارتی به شــکل نانوذرات اکسید آهن به مغز حشرات 
تزریق می شــود. هنگامی که یک میدان مغناطیسی در نزدیکی 
نورون های مغز فعال می شود، نورون ها گرم و فعال شده و مگس 

بال های خود را باز می کند.
برای آزمایش این سیستم، محققان این مگس های مهندسی شده 
را در یک محفظه کوچک در بالای یک سیم پیچ مغناطیسی نگه 
داشــتند و آنها را با دوربین های متعددی تماشا کردند. و مطمئناً 
وقتی میدان مغناطیسی فعال شــد، مگس ها بال های خود را در 

حدود نیم ثانیه باز کردند.
هدف مســتقیم اســتفاده از این نوع فناوری بــرای بازگرداندن 
بینایی بــه بیماران مبتلا به اختلالات بینایی اســت. با تحریک 
بخش هایی از سیســتم بینایی، ممکن اســت دیدن امکان پذیر 
شود. تکنیک های مشــابهی برای کنترل حرکات موش ها مورد 
استفاده قرار گرفته که می تواند منجر به درمان های بهتری برای 

مشکلات حرکتی ناشی از اختلال مغزی شود.

خبر

 زیســت گاز یا بیوگاز ساخته شده از کود گاوی، نیروی مورد علمی
نیاز یک نیروگاه تولید برق در ژاپن را تامین می کند. 

به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، در حالی که جهان با 
افزایش بحران جهانی انرژی مواجه اســت، به نظر می رسد 
نمی توان کار شگرفی در این زمینه انجام داد که خیال بشر 
از این موضوع آسوده شــود. با این حال، گاهی اوقات یک 

بارقه امید زنده می شود که می تواند کارساز باشد.
اکنون یک شرکت مستقر در کانادا در تلاش برای استفاده 
حداکثری از ضایعات مزارع، به معنای واقعی کلمه دســت 

خود را کثیف می کند.
شــرکت »آنرجیا«)Anaergia( شرکتی است که با استفاده 
از زباله های آلی در سراســر جهان، راه حل های انرژی پاک 
ارائه می کند و اکنون یک نیروگاه بیوگاز با بهره گیری از کود 

گاوی، برای تولید برق تجدیدپذیر می سازد.
یــک بیانیه مطبوعاتی فاش کرد که این نیروگاه در شــهر 
کاســوکا در اســتان اوکایاما در ژاپن، برای شرکت ژاپنی 
 Toyo Energy(»موســوم به »تویــو انــرژی سلوشــن

Solution( ساخته خواهد شد.
انتظــار می رود ایــن نیروگاه تولید حــدود 13 هزار و 500 
تن کربن دی اکســید ناشی از کود و سوخت های فسیلی را 
کاهــش دهد که برابر با حــذف ۲900 خودرو از جاده ها به 

مدت یک سال است.
»اندرو بندک« رئیــس هیئت مدیره و مدیرعامل »آنرجیا« 
می گوید: ضایعاتی مانند کود، جامدات زیســتی فاضلاب و 
ضایعات مواد غذایی، دو ســوم از انتشار گازهای گلخانه ای 

متــان را ایجــاد می کنند که یک گاز گلخانــه ای 85 برابر 
قوی تر از کربن دی اکســید است. توقف این انتشار متان از 
ضایعــات باید یک تاکتیک اصلی در مهار گرم شــدن کره 

زمین باشد.
وی افزود: این نیروگاه جدید زیست انرژی نه تنها به ژاپن در 
کاهش انتشــار متان از کود کمک می کند، بلکه نیاز به گاز 
LNG برای تولید برق را نیز کاهش می دهد. ما مشــتاقانه 
منتظر ساخت نیروگاه های بیشتری در ژاپن با شراکت »تویو 
انرژی سلوشــن« برای کمک به این کشور در دستیابی به 

اهداف خنثی سازی کربن هستیم.
۲50 تن کود گاوی بی هوازی در روز از مزارع استان اوکایاما 
به عنوان بیوگاز برای ســوخت یک سیستم ژنراتور ترکیبی 

حرارت و برق)CHP( استفاده خواهد شد.
هنگامی که این میزان کود وارد سیســتم شود، حدود 1.۲ 
مگاوات برق تجدیدپذیر پاک تولید خواهد کرد که این مقدار 
برق برای تامین برق حدود ۲۲00 خانه در سال کافی است.

»یوشیمیتسو اوکادا« رئیس شرکت »تویو انرژی سلوشن« 
می گوید: شرکت ما خوشحال است که بار دیگر با »آنرجیا« 
برای توســعه یک کارخانه بیوگاز جدید شریک شده است، 
زیرا ما آنها را یک شــرکت پیشــرو جهانی در این فناوری 

می دانیم.
وی افزود: ما مشــتاقانه منتظر ســاخت نیروگاه های بیوگاز 
بیشتری با »آنرجیا« هستیم تا انتشار گازهای گلخانه ای را 
کاهش دهیم، انرژی تجدیدپذیر تولید کنیم و به ژاپن کمک 

کنیم تا سال ۲050 به تولید صفر کربن برسد.

تامین نیروی یک نیروگاه در ژاپن با کود گاوی!

Lorem ipsum


